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„A  vizsgázó

gondolkodó ember 
érdekel”

A z elmélettörténet tanszék
** előtt néhányan izgatottan 

beszélgetnek, értékelik most 
vizsgázott társuk friss vizsga- 
élményeit. Ma az eddigi vizs
gázók közül senki sem kapott 
négyesnél rosszabb jegyet. 
Ezek az eredmények kezdik 
eloszlatni az előző napi vizs
gák okozta izgalmakat, ami- 
koris a legjobb osztályzat 
hármas volt.

Bent „alkotó légkör” ural
kodik. Kicsit feszülten ülnek 
az asztal körül, mindenki 
előtt papír. Fehérblúzos lá
nyok arca kipirult a tételhú
zás és 'kidolgozás okozta iz
galomtól. A fiúk közül az 
egyik gondterhelten sóhajt, 
mint később kiderült, nem is 
dk nélkül. A tanár úr rögtön 
felfigyel a segélykérésre és 
pár szóval utal arra, amiről a 
tétel kapcsán hallani szeretne.

— M a g á n a k  n e m  m e g y  a 
k a p ita l iz m u s  b írá la ta . G o n d o l
jo n  a rra , h o g y  m i t  m o n d o tt  
S a in t  S im o n , m i t  h a szn á l fe l  
O w e n  a b írá la tb ó l?

Most érkezik az újabb vizs
gázó, tételt húz, már indulna, 
hogy munkához lásson, ami
kor a tanár úr megkérdezi, 
hogy világos-e a tétel. Az 
igenlő válasz után még egy 
kérdés: Puskát h o zo tt  m a g á 
va l?  N e m ?  V iz sg á ra  p u sk a  
n é lk ü l  jö n n i  n a g y  k ö n n y e lm ű 
ség, a p u s k á t  e lő v e n n i a z o n 
ban  m é g  n a g yo b b .

A  pár másodperces társal
gás után került sorra az egyik 
lány. A tanár úr elolvassa a 
kidolgozott tételt, közben bó
logat, úgy látszik, minden 
rendben lesz. Hogy még job
ban megnyugtassa a kislányt, 
dicsérő jelzővel illeti szépen 
hímzett blúzát, és máris kö
vetkeznek a kis kérdések, 
amelyekkel a vizsgáztató tisz
tázni szeretné a tétel apró 

■ '’ pontatlanságait. A felelő 
igyekszik megfontoltan vála
szolni, és ez egy-két kivétellel 
sikerül is. A vizsgáztató fel
teszi az utolsó kérdést, amely- 
lyel egyben értékeli is a fele
letet: Jó  m a g á n a k  eg y  jó?

Jöhet a következő vizsgázó, 
aki bizony elég nyugtalannak 
látszik, ő  az a fiú, akinek ki
segítő támpontokat adott a ta
na ,■ úr. A tétel kidolgozása 
pontatlannak látszik, így az 
apróbb, mentőkérdések követ
keznek, a fiktív tőkéről, az 
alapítói profitról, a túlterme
lési válságról. A válaszok bi
zonytalanok, és kevésnek bi
zonyulnak. Úgy látszik, a 
könyv kétszeri elolvasása és 
az előadások látogatása sem 
volt elég egy sikeres vizsgá
hoz.

Most egy SZET:es fiú van

soron! Időhiány miatt nem 
tudta tételét teljesen befejez
ni, így szóban pótolja ezt, és 
nem is kevés sikerrel. Az ér
téktörvény érvényesüléséről 
beszél, igyekszik mindenre ki
térni. A kérdésekre gyorsan, 
szinte lélegzetvételnyi szünet 
nélkül, de jól válaszol. G 
vizsgázik a leggyorsabban, és 
az eredmény jeles.

A vizsgáztatás fél egykor 
fejeződik be, ma tizennégyen 
vizsgáztak és a vizsgaátlag 
3,64 lett, amelyet csak a két 
elégtelen felelet rontott le. 
D r. S z ig e ti  E n d ré t kérdeztem, 
mondja el véleményét a vizs
gáról és a vizsgázókról.

— Ú g y  é r ze m  a v iz sg a id ő -  
s z a k o t  m é g  n e m  le h e t m e g 
í té ln i,  m e r t  a v iz sg á k  n a g y  
ré sze  m ég  h á tra  va n .

A hallgatók magatartásával 
kapcsolatban szeretném meg
említeni, hogy a z  e lő a d á so ko n  
ig e n  k icsi, k ö rü lb e lü l 20 szá 
za lé k o s  v o lt  a lá to g a to ttsá g . 
Mi ennek az oka? Azt szok
ták mondani, hogy az előadá
sok látogatottság három ténye
ző határozza meg: az előadó 
személye, az anyag minősége, 
és hogy a tárgy önmagában 
mennyire közérdekű. Termé
szetes, hogy mindenkit nem ér
dekelhet egyformán az előadás, 
és a diákok hozzájuthatnak az 
előadások anyagához írásban 
is, tehát a vizsga szempont
jából nem kell feltétlenül 
előadásra járni. Azonban pl. 
o h ú sza s  é v e k r ő l  n in cs  a n yag , 
c sa k  e lő a d á so ko n  le h e te t t  i n 
fo rm á c ió k a t s z e r e z n i  e rrő l a  
ko rró l, m é g se m  n ő t t  m e g  a z  
e lő a d á so k  lá to g a to ttsá g a . Eb
ből arra lehet következtetni, 
hogy az é v fo ly a m  n e m  é r d e k 
lő d ik  a tá rg y  irá n t. Az elő
adásokkal kapcsolatban kü
lönböző problémák merültek 
fel. Lényegében már más tár
gyakban is érintett anyagot 
kell a hallgatóknak előadnom. 
Igyekeztem új szempontok 
szerint megközelíteni a témát. 
Marx, Engels műveinek is
mertetése a könyvben is meg
található, ezek a „késztermé
kek”. Én a „gyártási fo ly a m a 
to k ” re j te lm e ib e  sz e re tn é m  
b e v e ze tn i a d iá ko k a t. E z t e g y -

?*en n e ve lé s i c é ln a k  is te k in -  
em , íg y  jo b b a n  tu d n a k  g o n 

d o lk o d n i a z  a n ya g b a n , á t te 
k in th e tő b b é  v á lik  szá m u k ra , 
és n e m  v e s zn e k  e l a ré sz le t-  
k é rd é se k b e n . A  h a n g sú ly  a 
g o n d o lko d á so n , a z  ö ss ze fü g g é 
se k  - k e /e s é s é n  van . Ezért kol
légáimmal megállapodtunk a 
vizsgáztatás elveiben. A k in é l  
ú g y  é re zzü k , h o g y  g o n d o lk o 
dása  a la k ítá sá b a n  é re zh e tő  
ha tá sa  v a n  az á l ta lu n k  e lő -
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VI LÁG P R O L E T Á R J A I , EGY ES ÜLJ ET EK!

T á j é k o s s t a t á s  -  t á j é k o z t a t á s  -  t á j é k o z t a t á s

V I Z  S G A G O N D B A N
M in t m in d e n  fé lé v  vég én , 

m o s t is tö b b  p ro b lé m á t is f e l 
v e te t t  a v iz sg a id ő sza k , h a ll
g a tó k  és o k ta tó k  ré szérő l e g y 
a rá n t. V is sza té rő  g o n d  p é d á u l  
a z  e lső év esek n é l, h o g y  k ö z v e t 
le n ü l a v iz sg á k  e lő tt  ig en  so k  
b e szá m o ló n  k e l le t t  á te sn iü k , s 
íg y  m á r  e le v e  le te rh e lte n , f á 
ra d ta n  k e z d té k  a  v iz sg a id ő -  
sza ko t. M i e rrő l az e g y e te m i  
v e z e té s  v é le m é n y e ?  A k i  v á la 
szo l, dr. S z u h a y  M ik ló s  o k ta 
tá s i r e k to rh e ly e tte s .

— Véleményünk szerint a
kérdésnek két megközelítése 
Is lehetséges. Egyrészt nem 
szabad figyelmen kívül hagy
ni azt, hogy sok beszámolója 
csak annak lehetett, aki a fél
év során nem dolgozott meg
felelően, évközi dolgozatai 
nem érték el a kívánt szin
tet, esetleg az órákról gyak
rabban hiányzott a megenge
dettnél. Aki menetközben
ezeknek a követelményeknek 
megfelelt, annál nem volt 
szükség arra, hogy beszámoló
val döntsenek az aláírás meg
adásáról.

Másrészt elgondolkodta
tó az is, hogy vajon heten
ként tartott szemináriumi
tárgyaknál félév végén hogy
hogy nem lehet dönteni az 
aláírás sorsáról? Hogyan le
hetséges, hogv ilyen tömeges 
méretű beszámoló szükséges 
tizenhárom hetes közös mun
ka után is?! Valójában sokkal 
ritkábban, csak igazán indo
kolt esetben kellene ehhez a 
módszerhez folyamodni. Ügy 
gondolom a kérdésnek ezt a 
részét nem árt majd jtűiön 
megvizsgálni.

— F e lső b b  évrő l s z in té n  
h a llg a tó k  k ö ré b ő l é r k e z e t t  a 
p a n a sz , h o g y  a p ia c k u ta tó  
ta n s zé k  fé lé v  e le jé n  n e m  t is z 
tá z ta  a z  a lá írá s fe l té te lé t ,  n e 
v e ze te se n , h o g y  k é t  h iá n y z á 
so n  tú l b e szá m o lá s i k ö te le 
ze tts é g e  v a n  a  h a llg a tó k n a k ,  
a m i a z tá n  u tó la g  fe le t té b b  
v á ra tla n u l é r te  őke t.

— Értesüléseink szerint a 
tanszék év elején írásban is
mertette a követelményeket, 
de ha ez nem is történt vol
na mag, a tanulmányi és vizs
gaszabályzatot valamennyi 
diák kézhez kapta, s ebben 
világosan benne van, melyek 
az aláírás feltételei. Ilyen ér
telemben tehát nem lehet tá
jékozatlanságról beszélni.

— E h h e z  ka p cso lódó , c sa k  
é p p e n  v a la m e n n y i  é v fo ly a m o t  
é r in tő  ké rd és , h o g y  a ta n á ro k  
m ié r t  n e m  é ln e k  a je g y m e g 
a já n lá s  leh e tő ség é v e l?

— Igen, tudunk róla, hogy 
valóban ritka a jegymegaján
lás. Sajnálatos pedig, mert ez 
a forma kitűnő ösztönző lehet 
a folyamatos évközi tanulás

hoz, alkalmazásával mind 
gyakorlatilag, mind elvileg 
egyet lehet érteni. Már koráb
ban is felhívtuk a figyelmet 
erre, s a következőkben majd 
megint foglalkozunk a kérdés
sel.

— M o st n é h á n y  k é rd é s t  
m a g u k ró l a v iz sg á k ró l. Á l ta 
lá n o s v é le m é n y  a  h a llg a tó k  
k ö ré b en , h o g y  tú l  so k  v iz sg a  
va n , n a g y  a le te rh e lé s , s 
a m ia t t  n e m  le h e t ig a zá n  e l
m é ly e d n i  a ta n a n ya g b a n . É r 
d e k e s  m ó d o n  v is zo n t  az o k ta 
tó k  a z t  k ifo g á so ljá k , h o g y  tú l  
lib e rá lis  a s zá m o n k é ré s i re n d 
szer , a k a d , a k i k é t-h á ro m  
k o llo k v iu m m a l le tu d ja  a f é l 
é ve t, s  m á r  d e ce m b e r ' v ég é n  
tú l  v a n  a v izsg a id ő sza ko n . 
V a jo n  k in e k  v a n  igaza?

— Szerintem mindkét véle
mény túlzó. Ami az elmélyült 
tanulást illeti, az a sokéves 
tapasztalat, hogy erre a hall
gatóknak, csak egy kis száma 
törekszik igazán, ők viszont 
általában a rendelkezésre álló 
idő kétharmadával letudják 
vizsgáikat, s utána TDK-mun- 
kát folytatnak, egyéni érdek
lődésüknek megfelelően. Aki 
tehát akar, az azért el tud 
„mélyülni”. Viszont tévesek a 
két-három kollokviumot felté
telező oktatói vélemények is. 
Ilyenről legfeljebb csak ötöd 
év tanár szakon lehet szó, itt 
viszont a hallgatók a tanulás 
mellett már rendszeresen ta
nítanak is. Az általános az, 
hogy legalább öt vizsga min
den szakon van. A túl sok, 
■'agy túl kevés vizsgák emle
getése tehát egyaránt irreális 
— valójában jelenlegi vizsga- 
követelményeink mindenki 
számára elviselhetek, feltéve, 
hogy n e m c s a k  a vizsgaidő- 
szakban akarnak az egyes tár
gyakkal foglalkozni. Bár az 
általános tapasztalat az, hogy 
a többség sajnos még ez eset
ben is le tud vizsgázni. S eny- 
nyiből oktatási rendszerünk

nek, majd további lépéseket 
kell tenni az elmélyült é v k ö 
z i munka megvalósítása felé.

— T ö b b e n  fe lv e te t té k ,  h o g y  
n é h á n y  tá rg y b ó l to vá b b  é ln e k  
a rég i g o n d o k , h iá n y o z n a k  a 
je g y ze te k ,  ta n k ö n y v e k ,  a m i  
e rő sen  m e g n e h e z í t i  a v izsg á ra  
k é s zü lé s t.

— A jegyzetek megléte két 
dologtól függ: attól, hogy a 
tanszék időben elkészül-e a 
jegyzettel és hogy mekkora a 
jegyzetkészítés átfutási ideje. 
Ez utóbbi az, amire nincs be
folyásunk csak annyiban, 
hogy a tanszékek minél ha
marabb adják le kézirataikat. 
A közelmúltban személyesen 
beszéltünk a tanszékvezetők
kel, s e kérdésre külön is 
felhívtuk a figyelmüket hoz
zátéve, hogy amennyiben ki
sebb volumenű és példány
számú irodai Óimról van szó, 
ennek sokszorosítása házi
nyomdánkban is megoldható. 
Persze itt is csak tervszerű 
keretek között tudunk dol
gozni, tehát szükséges, hogy 
az adott irodalom szerepeljen 
a tanszéki jegyzettervben, 
időben értesítsék a nyomdát 
stb. Kisebb csoportokat érin
tő, nem alaptárgyak esetében 
célszerűnek látszik az egyes 
blokkok, alternatív tárgyak 
esetében alkalmazott módszer 
átvétele, azaz bizonyos szak- 
irodalmak kijelölése, megfe
lelő előadásokkal kiegészítve.

— T ö b b  ta n s z é k  k ifo g á so lta , 
h o g y  a  N y e lv i  I n té z e t  szo rg a l
m i  id ő sza k b a n , a za z  d e c e m b e r  
1 -tő l ta r to tta  a v iz sg á k a t,  
a m in e k  k ö v e tk e z té b e n  a  d iá 
k o k  a z u to lsó  k é t  h é tb e n  e rő 
se n  e lh a n y a g o ltá k  e g yé b  ó rá i
ka t.

— A felvetés jogos, sajnos 
korábban nem tudtunk erről. 
Az előzetes tervek szerint a 
vizsgáknak december 10—22 . 
között kellett volna lezajla- 
niuk, azonban sajnálatos mó
don az Intézet már 3-án meg
íratta a szigorlati belépő tesz

BR A V Ó , KLUB!
Ország-világ értesülhetett róla, hogy a Pesti Műsor év 

végi felmérése szerint a „legjobb egyetemi klubok” versenyé
ben a közönség szavazata alapján a Közgáz Klub a KEK után 
a második lett! Gratulálunk annak a 30—49 áldozatkész, fá
radságot nem ismerő klubosnak, aki idén is városszerte is
mert filmklubot, irodalmi pódiumot, jazz-klubot, Polvax-ot, 
s persze szombati klubot teremtett, és emellett olyan „orszá
gos” rendezvényekkel is sikeresen megbirkózott, mint a folk- 
fesztivál, a kétnapos nemzetközi jazz-fesztivál, s most leg
utóbb a tökéletesen incidensmentes, gördülékeny, jó hangulatú 
rock-fesztivál.

Köszönet a munkájukért, és köszönet azoknak is, akik az 
egyetemi vezetés részéről végül is kiálltak e lelkes gárda 
munkája mellett, lehetővé tették, segítették ötleteik meg
valósítását. Bravó, Klub!

tét, és 6 -án sor került az írás
belikre. Nem mondhatok 
mást, minthogy igyekszünk 
odafigyelni, hogy a jövőben ez 
ne fordulhasson elő.

— Ig e n  so k a n  k ifo g á so ltá k , 
h o g y  e g ye s  ta n s zé k e k  ka rá 
cso n y  és ú jé v  k ö z ö tt  n e m  ta r 
to tta k  v iz sg á k a t!

— Az elmúlt évben az ok
tatók felvetése alapján az 
egyetem vezetése úgy döntött, 
hogy a két ünnep között ne 
tartsunk vizsgákat. A közhie
delemmel ellentétben nemcsak 
az játszott ebben közre, hogy 
a féléves munka után okta
tóink szerettek volna néhány 
napot pihenni, hanem az az 
általános tapasztalat is, hogy 
a hallgatók e vizsgákra töme
gesen, gyenge felkészüléssel 
jelentek meg, vagy pedig el
halasztották vizsgáikat — 
esetleg meg sem jelentek.

Tavaly azonban bebizonyo
sodott, hogy a hallgatók je
lentős része igenis igényli a 
két ünnep közötti vizsgát, 
ezért úgy döntöttünk, hogy 
ezt idén ismét lehetővé tesz- 
szük. A döntést a tanszékekre 
bíztuk, de nem írtuk kötele
zően elő hogy legyen, s még 
kevésbé azt, hogy hány le
gyen. Ha most utólag kifogá
solják a rendelkezésre álló 
időpontokat (vagy éppen az 
időpontok hiányát), ebben je
lentős a KISZ felelőssége is! 
A vizsgaszabályzat kimondja, 
hogy a KISZ-nek beleszólási 
joga van a vizsgaidőpontok 
kialakításába, s a KISZ-nek 
(a tanszéki képviselőket értem 
ez alatt) lehetősége lett volna, 
hogy a november közepére 
összeállított vizsgaidőpont
tervről véleményt mondjanak. 
Ha úgy ítélik meg, hogy egy- 
egy tárgy iránt nagyobb a 
„vizsgaigény” mint a kínált 
lehetőség, a tanszéki képvise
lő útján a tanszékvezetőhöz 
fordulhatnak, s ha  o tt  n e m  
k a p n a k  se g ítség e t, a felsőbb 
vezetést is megkereshetik. 
Mindez persze feltételezi, 
hogy e képviselők már előze
tesen tisztában vannak az 
igényekkel! Ennyiből nemcsak 
mostanra tanulság, hogy ak
kor lesz majd igazán haté
kony a képviseleti rendszer, 
ha nemcsak u tó la g  állapíta
nak meg hiányosságokat, ha
nem már e lő ze te sen  igyekez
nek érvényesíteni a hallgatók 
érdekeit. *

Ami a vizsgaidőpontokat 
illeti: tudtommal . sem dékáni 
szinteken, sem a rektori ve
zetés szintjén nem érkezett be 
az ügyben előzetes panasz, 
észrevétel.

— K ö sz ö n jü k  a tá jé k o z ta 
tá s t!

Fóris György

AIESEC — kontra másodszori 
kiutazás

/
AIESEC — hangzatos név, szép képeslapok a hirdetőtáb

lán, színes útiélmény a Közgazdász hasábjain, diaporámával 
egybekötött élménybeszámolók, vonzó lehetőség minden köz
gázos számára (vagy mégsem?). Talán csak ennyit jelent ez 
a szervezet mindazoknak, akik csupán hallomásból ismerik. 
Ha valaki jobban megismerkedik e szervezettel és működé
sével, egyrészt elámul a nagyszerű lehetőségek láttán, más
részt bosszankodik az utazók kiválasztásánál elkövetett hi
bákon.

Az AIESEC a közgazdasági és kereskedelmi tudományok
kal foglalkozó hallgatók nemzetközi szervezete, amely a kül
földi szakmai gyakorlatok szervezését, cseréjét végzi. Magyar 
részlege most van kialakulóban, de már eddig is szép ered
ményeket ért el. A szervezet további működése előtt óriási 
perspektívák állnak. Egyrészt egyre több külföldi hallgató 
nyerhet bepillantást hazánk és gazdaságunk életébe, másrészt 
a magyar kiutazók megismerkedhetnek a tőkés vállalat éle
tével, az addig csak könyvből ismert fogalmakkal, az ott dol
gozó emberekkel és nem utolsósorban tökéletesíthetik nyelv
tudásukat az egy-két, esetleg háromhónapos nyugati szakmai 
gyakorlat során. Vitathatatlan, hogy egy-egy ember szinte egy

„szakmára valót profitálhat”
©gy ilyen útból (ha kihasználja a lehetőséget). Egyetemünk 
hallgatói közül évente mindössze 20—30 ember számára válik

valósággá ez a lehetőség. Természetesen sokkal többen jelent
keznek, s a feltételek sem teljesítethetellenek. Jó tanulmányi 
eredmény, kiemelkedő szakmai munka (néhány TDK), jó kö
zösségi munka és a nyelvtudás jelent pontot. Ki-ki mérlegel
heti — képességei és elért eredményei alapján, hogy jelent
kezzen-e. Megtörtént a jelentkezés és megindul a harc a pon- 
'eoktirt. Az, hogy a jelölt végül is hány pontot kap. sok min
dentől és sok mindenkitől függ. Csak két „apróságot” szeret
itek kiemelni.

A mozgalmi munka értékeléséhez a jelentkezőknek egy 
„kezest” kellett magukkal vinni, korábban végzett munkájuk 
igazolására. Ha nem sikerült találni egy ilyen kezest, az illető 
0 pontot kapott, ha igen, megkezdődött a

„húzd me* -  ereszd meg”.
Ugyanis szakvezetőségek osztják szét a pontokat az olyan je
löltek között is, akiknek nem ismerik a munkáját.

A nyelvtudást és a jelölt politikai-emberi magatartását 
hivatott ellenőrizni az a beszélgetés, amely egy három tagú 
bizottság előtt zajlott. A pontozás a következőképpen történt: 
egy jelölt maximum 10 pontot kaphat, de az 1 nyelvből meg- 
hallgatottak összpontszámának átlaga csak 5 lehetett. Erre 
állítólag azért volt szükség, hogy kiküszöböljék a pontozók 
liberalizmusát. Ezt t-alan sikerült elérni, de az egyen]őtlenség 
tovább nőtt. Ügy tűnik, eléggé ellentmondásos ez a pontrend
szer. De objektív mércét nem lehet találni. Olyat viszont le
hetne, amely jobban közelít a valósághoz. Mindegy valahogy 
rangsorolni kell. S mivel csak 20—30 mber utazhat. így tör
ténik, hogy aki 41 pontot ér el, marad, aki pedig 41,5-et, az 
az utazik. Mindezek tetejébe, vannak olyanok,

(F o ly ta tá s  a  3. o lda lon)
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Enyhülés és szolidaritás a hetvenes években
I

A történelem majd még csak azután fogja 
minősíteni a mögöttünk hagyott évtizedet. A 
hetvenes évek jellemzésében minden valószí
nűség szerint benne lesz majd, hogy ez az Idő
szak a remény és 'a megtorpanások évtizede 
volt Ahogy kezdődött: indokoltak voltak a re
mények. Ahogy folytatódott, gyors előrehala
dással és időnkénti megtorpanásokkal, új vi
lágpolitikai tisztázásokkal és ugyanakkor új 
feszültséggócok létrejöttével — szóval: a foly
tatás nemegyszer óvatosságra intett bennün
ket. Mégis azt kell mondanunk, hogy a hetve
nes években is megfigyelhettük a szolid lép
tékű fejlődést, amely ellentmondásosan bár, 
de mindenképpen utat tört magának.

Az optimisták szívesen emlékeznek a het
venes évek első felére: a látványosabb, vagy 
annak tűnő sikerekre. A pesszimistábbak, a 
megfontoltabbak évtizedünk második felének 
ellentmondásos viszonyait, bonyolultabbá váló 
kapcsolatrendszerét hozzák fel érvként. Való 
igaz, hogy az elmúlt években — úgy is mond
hatjuk: a két kongresszus között, tehát az 
MSZMP XI. kongresszusától a XII. kongresz- 
szus előkészítésének idején — bekövetkeztek 
bizonyos kedvezőtlen változások is.

K á d á r  Ján o s, az MSZMP Központi Bizottsá
gának első titkára mondta 1978 áprilisában a 
Központi Bizottság ülésén: „A n e m z e tk ö z i  
h e ly ze t  ú j  vo n á sa , h o g y  a h e ls in k i  é r te k e z le t  
u tá n  m in d a zo k , a k ik  n e m  h ív e i  a le s ze re lé s 
n e k , a n e m z e tk ö z i  e n y h ü lé s n e k ,  e lle n tá m a d á s t  
in d íto t ta k .  A z t  h is ze m , a  v ilá g  k ö zv é le m é n y e  
e lő tt  n e m  k e l l  k ü lö n ö s e b b e n  m a g y a rá zn i, h o g y  
a h e ls in k i  é r te k e z le t  lé tr e jö tte  a szo c ia lizm u s , 
a h a la d á s e rő in ek , a b é k é s  e g ym á s  m e l le t t  é lés  
h ív e in e k  s ik e r e  v o lt. E b b e  a ha la d á s, a  b é k e  
e lle n ség e i n e m  tu d ta k  b e le tö rő d n i. E z k é s z te t te  
ő k e t  e lle n tá m a d á sra  p é ld á u l a z  e m b e r i jo g o k  
ü rü g y é n . A  fő  te n d e n c ia  m é g is  v á lto za tla n u l  
é rv é n y e sü l. I ly e n  é r te le m b e n  h e ly e s n e k  b izo 
n y u lt  a k o n g re sszu s  e le m zé se  . . .  V á lto za tla n o k  
a c é l ja in k  is .”

A fő nemzetközi tendenciák és ezekkel össz
hangban, céljaink, sikereink, eredményeink és 
megtorpanásaink megértéséhez érdemes emlé
keztetni a .megelőző időszakra, arra, ahonnan 
indultunk. P ú ja  F rig yes  külügyminiszter így 
jellemzi ezeket az éveket. „A h a tv a n a s  é v e k  v é 
gé tő l, a  h e tv e n e s  é v e k  k ö ze p é ig  te r je d ő  id ő 
s z a k  b ő v e lk e d e tt  p o z i t ív  é s  lá tv á n y o s  n e m z e t 
k ö z i  e s e m é n y e k b e n . O ly a n  je le n tő s  e re d m é 
n y e k  s z ü le t te k ,  m in t  a z  ú g y n e v e z e t t  n é m e t  
p ro b lé m a k ö r  re n d e zése , a z  eu ró p a i b iz to n sá g i  
és e g y ü ttm ű k ö d é s i  é r te k e z le t ,  a Z á ró o k m á n y  
a lá írása , a le sze re lé s  eg yes  — k ü lö n ö se n  a 
n u k le á r is  fe g y v e rk e zé s se l  ö ssze fü g g ő  — rész- 
problémáinak a m eg o ld á sa , a v ie tn a m i háborúi 
b e fe je zé se , a szo c ia lis ta  és a tő ké so rszá g o k  
k é to ld a lú  k a p cso la ta in a k , e ze n  b e lü l k ü lö n ö 
se n  a S z o v je tu n ió  és a z  E g ye sü lt Á lla m o k  
k a p c so la ta in a k  lén y eg e s  ja vu lá sa . M in d e z e k  és 
m á s p o z i t ív  f e j le m é n y e k  e r e d m é n y e k é p p  az  
e n y h ü lé s  a n e m z e tk ö z i  p o lit ik a  fő  irá n y za tá v á  
v á lt .”

Valóban ez történt a hetvenes években, sze- 
münk-fülünk előtt és — szerény lehetőségeink 
szerint — a mi részvételünkkel. Mert az ese
mények alakulásába, ha nem is meghatározó 
erővel, de „belejátszottak” azok a lépések, tet
tek is, amelyek összefonódtak hazánkkal, né
pünkkel.

Hazánk és környezetünk
A Magyar Népköztársaság — a Varsói Szer

ződés és a KGST, a szocialista országok közös
ségének tagjaként — természetszerűleg első
sorban szűkebb környezetében, Európában 
fejt ki érezhető hatású tevékenységet. A ma
gyar külpolitika, diplomácia minden meg
nyilatkozásában hangot adott annak, hogy lé
péseit, kezdeményezéseit messzemenően egyez
teti a szövetségesekkel, és azokat mindig a bé
ke, a biztonság, az enyhülés, a leszerelés, a 
haladó erők pozícióinak erősítése érdekében 
hozza.

A hetvenes években új szakaszba léptek a 
Magyar Népköztársaság és szomszédainak 
kapcsolatai. Tekintettel arra, hogy Magyaror
szágot a semleges Ausztriával kiegészülő szo
cialista környezet veszi körül: hazánknak nem 
voltak politikai jellegű nehézségei a szomszé
dokkal. Amikor a világban előtérbe került a 
gazdasági-kulturális kapcsolatok magasabb 
szintre emelése: hazánk késedelem nélkül rá
lépett erre az útra. A hetvenes években, fő
ként az elmúlt esztendőkben elsősorban a ma
gyar—szovjet gazdasági kapcsolatok erősöd
tek. Ennek csak egyik tényezője volt az úgy
nevezett energiaválság, amely a tőkés világot 
és a harmadik világot sújtja elsősorban, de 
érezteti hatását a világ más szféráiban is. 
Energia- és nyersanyag-behozatalra szoruló 
népgazdaságunk az eddiginél is szorosabb, 
szervesebb kapcsolatokat épített ki a szovjet 
népgazdasággal. A különböző távvezetékrend
szereken földgáz, olaj és villamos energia ér
kezik hozzánk a Szovjetunióból, és fokozódott 
nyersanyag- és alapanyag-behozatalunk is. 
Éneikül elképzelhetetlen lett volna vegyipa
runk fejlesztése, és jelentősen lecsökkennének 
importlehatőségeink.

Gyorsan fejlődik hazánk és a szomszédos 
Csehszlovákia kapcsolatrendszere: ennek új 
lendületet adott a Nagymaros—Bős térségében 
létesítendő vízilépcső munkálatainak előkészí
tése. Ebben az évben miniszterelnöki szinten 
tisztázták ismét kölcsönösen a teendőket: úgy 
látszik, elhárulnak az utolsó akadályok is.

Évről évre gyorsabban fejlődnek a magyar 
—jugoszláv gazdasági kapcsolatok is. Ezekhez 
ió alapot nyújtottak a ' különböző  ̂ csúcs
szintű megbeszélések, elsősorban Kádár Já
nos és Joszio Broz Tito tárgyalásai. Jugo
szláv—magyar vonatkozásban maradéktala
nul érvényesül az a törekvésünk is. hogy a 
nemzetiseges kölcsönösen hidat képezzenek

köztünk, ösztönzően hassanak kapcsolataink 
fejlődésére.

Frontáttörés értékű az a néhány megállapo
dás, amely a hetvenes évek végén jött létre 
Magyarország és Ausztria között. Nem csupán 
a vízumkényszer megszűnéséről van szó, hg- 
nem arról is, hogy gyarapszik a közös vállal
kozások száma, s Ausztria bizonyos részt vál
lalt a magyar határkörzetek infrastruktúrájá
nak fejlesztéséből. Budapest és BéCs kapcsola
tainak gyors javulását, szélesedését hatásosan 
segítették elő a különböző magyar—osztrák 
csúcsmegbeszélések, kölcsönös látogatások.

Közvetlen környezetünkbe számítjuk azokat 
a szocialista országokat is, amelyekkel — szö
vetségi rendszerünkből, politikai elkötelezett
ségeinkből adódóan — szorosabb kapcsolat
ban állunk. A Bolgár Népköztársaság, a Né
met Demokratikus Köztársaság és a Lengyel 
Népköztársaság évről évre szélesíti, erősíti 
kapcsolatait Magyarországgal, és az együtt  ̂
működésnek mind újabb és újabb lehetőségei 
tárulnak fel. Megmutatkozik ez boltjaink kira
kataiban, de érezhető a kölcsönös turistafor
galomban is.

A turizmus kérdései ritkán szerepelnek a 
„nagypolitika” számvetéseiben. Mégis utal
nunk kell arra, hogy hazánkban, hazánk köz
vetlen környezetében érezhetően megélénkült 
az idegenforgalom. Ez egyértelműen jelzi, 
hogy a kölcsönös érdeklődés nem csupán az 
állami és pártvezetők szintjén fejeződik ki, 
hanem a — tömegek szintjén is. Magyaror
szág történelme során első ízben idegenfor
galmi ország lett — méghozzá anélkül, hogy 
rendelkezne olyan eszközökkel, lehetőségek
kel, amelyek ezt az idegenforgalmi vonzást

különösebben erősítenék. A Balaton és néhány 
más fürdőhely befogadóképessége korlátozott, 
útjaink áteresztőképessége, szállodai férőhe
lyeink száma ugyancsak behatárolt. Pillanat
nyilag arról sem nagyon lehet beszélni, hogy 
e tekintetben óriási változások várhatók.

A turisztikai vonzás mégis évről évre nő. 
Ennek nyilvánvalóan politikai, gazdaságpoliti
kai oldalai is vannak. Szocialista és nem szo
cialista országokból érkező vendégek egyaránt 
kíváncsiak az itt folyó szocialista építőmun
kára, arra a politikai és gazdasági gyakorlatra, 
amely népünk anyagi és szellemi viszonyait, 
körülményeit meghatározzák.

A hetvenes években elmélyültek Magyaror
szág és a távolabbi szocialista és szocialista 
irányzatú országok kapcsolatai is. Vietnam 
népe történelmi jelentőségű győzelmet aratott 
és' évtizedünkben sor került az ország egyesí
tésére. Hazánk a gyarmatosítók és újgyarma
tosítók elleni harc éveiben megbízható szövet
ségese volt Vietnam népének: támogatását 
megadja most is, amikor az ország újjáépítése 
került napirendre, rendkívül nehéz körülmé
nyek között. Elegendő csak a kínai agresszióra 
és a kínai katonai és gazdasági fenyegetőzésre 
utalni, s arra a nyomásra, amelyet Peking a 
szomszédos Kambodzsára és Laoszra gyakorol. 
Vietnam mindkét ország védelmében szerepet 
vállal, jelentős erőket latbavetve a kínai nyo
más feltartóztatásáért.

Vietnam és indokínai szövetségesei elsősor
ban a szocialista közösség országaira támasz
kodhatnak.

A hetvenes években erősödtek hazánk kap
csolatai Kubával. Kuba a szocialista világ- 
rendszer részévé vált, ugyanakkor kiemelten 
nagy szerepet játszik az el nem kötelezettek 
mozgalmában. A kubai népgazdaság helyzetén 
már érezhető az a tartós segítségnyújtás, 
amelyben Havanna éppen szocialista partne
reitől részesült. Kuba egyebek közt erre is tá
maszkodik, amikor főként Afrikában fellép az 
elnyomott népek, a gyarmati iga lerázásáért, 
az újgvarmatosítási törekvések felszámolá
sáért vívott harcban. A kubai csapatok vitat
hatatlan érdemeket szereztek az angolai nép
hatalom megszilárdításában, az etiópjai forra
dalmat Szomália részéről fenyegető veszélyek 
elhárításában. Ebben a küzdelemben a kubai 
harcosok, dél-jemeni fegyvertársaikkal együtt
működve értek el sorsdöntő sikereket, lehető
vé téve, hogy Etiónia tovább járhassa maga 
választotta, forradalmi útját.

Természetesen nem áll szándékunkban ki
sajátítani olvan eredményeket, amelyeket nem 
mi értünk el Itt csak arra mutatnánk rá hogy 
ezekben a viláenolitikai mozgásokban valami- 
kéopen benne foglaltatik az is. amit Magvar 
Nénköátársaságnak nevezünk. Szerenünk. cél
jaink — persze szöuets'5<’eseinkkol elsősorban 
a Szovjetunióval- együtt — találkoznak más

népek, nemzetek, haladó mozgalmak törekvé
seivel, egymást erősítik.

A nemzetközi 
munkásmozgalom

A Magyar Népköztársaság a realitásokból 
indul ki — » ennek megfelelően törekszik a 
kapcsolatok erősítésére a mienktől eltérő tár
sadalmi berendezkedésű országokkal is. Ké
zenfekvő, hogy eközben az egymás ügyeibe 
való be nem avatkozás, egymás kölcsönös 
tiszteletben tartása, szuverenitásának megbe
csülése talaján áll. Ez a következetes, elvi po
litika a hetvenes években újabb sikereket ho
zott hazánknak. Sor került a viszony rende
zésére Bonn-nal, élénkülnek a kapcsolatok 
Párizzsal, Rómával és kisebb mértékben Lon
donnal, és jelentős a fejlődés a magyar—ame
rikai kapcsolatok tekintetében. Kádár János 
így jellemezte a magyar—amerikai kapcsola
tok helyzetét: „T öbb  é v i e rő fe s z íté s  e re d m é 
n y e k é n t  a z  u tó b b i id ő b e n  fe jlő d é s  v a n  a M a 
g ya r  N é p kö z tá rsa sá g  és az A m e r ik a i  E g ye sü lt  
Á lla m o k  k a p cso la tá b a n  is. A  k ö z v é le m é n y  
szá m á ra  e z t  n a g y o n  s z e m lé lte tő e n  b izo n y íto t tá  
e g y  je lk é p e s  a k tu s ;  a ko ro n a  v issza a d á sa . J e 
len le g  p e d ig  b izo n y ítja  a M a g ya r  N é p k ö z tá r 
saság  és a z  E g ye sü lt Á lla m o k  k o rm á n y a  á lta l  
a lá ír t m eg á lla p o d á s , a m e ly  d e k la rá lja  a m e g 
k ü lö n b ö z te té s e k tő l  m e n te s  k e r e sk e d e lm e t."

Hazánk közvéleménye mindig különös fi
gyelemmel fordult a nemzetközi kommunista 
és munkásmozgalom kérdései felé. A megtor

panások dacára fellendülés tapasztalható a 
nemzetközi kommunista mozgalomban: ezt 
jelzi a pártok taglétszámának állandó növe
kedése. A növekedés, az erősödés azonban je
lent bizonyos problémákat is, hiszen évtize
dünkben több párt jutott el a hatalom küszö
béig: volt olyan is, amely részt vállalt az ál
lamhatalomban. Elegendő csak a portugál 
testvérpártra gondolni, vagy az Olasz Kom
munista Pártra, amely jó ideig a parlament
ben nyújtott'támogatást a válságok leküzdé
sére létre hívott kormányoknak. A Spanyol 
KP is hatalmi tényező.

Európában a munkásmozgalom egyik leg
fontosabb kérdése merült fel megújult hang
súllyal a hetvenes években. Ez pedig a kom
munista és a szocialista-szociáldemokrata pár
tok együttműködése, közeledése, alkalmi vagy 
távlati akcióegysége. Az újszerű problémákra 
keresett újszerű megoldások természetszerűleg 
visszahatottak magára a munkásmozgalomra, 
így a kommunista pártokra is. Egy időben túl
zottan éles hangsúlyt kaptak azok a vonások, 
amelyek a nyugat-európai helyzetet meg
különböztetik azoktól a körülményektől, ame
lyekben a szocialista országok munkáspártjai 
megragadták a hatalmat.’Az „eurokommuniz- 
mus” körül keltett hullámverések azonban 
mintha veszítenének erejükből. A nyugati 
burzsoáziának egyébként elég nagy meglepe
tést okozott az a körülmény, hogy az úgyne
vezett eurokommunista pártok is támogatják 
hazájuk és a szocialista országok kapcsolatai 
fejlesztésének Agyét.

A nemzetközi munkásmozgalomban manap
ság a legnagyobb problémát a pekingi vezetők 
politikája okozza. Ez a szakadár politika a 
mozgalom sorainak megosztásával nyújtott 
történelmi jelentőségű segítséget az imperia
lizmusnak. A háborús hódítás, a fegyveres ter
jeszkedés útjára lépő Kína nem csupán Indo
kína népeit veszélyezteti, hanem a világbékét 
is, általában véve. Különös élességgel leplező- 
dött le ez Hua Kuo-feng párt- és kormány
elnök nemrég tett nyugat-európai látogatása 
során. Hua Kuo-feng szovjetellenes fellépést, 
akcióegységet sürgetett, érdekazonosságot 
hangoztatott Bonnban, Londonban és Párizs
ban. Vészjósló szavainak nyomatékot adnak a 
kínai fegyverkereskedők, akik a NATO-arze- 
nálokból szeretnék feltölteni fegyvertárukat. 
A világháború elkerülhetetlenségéről vallott 
tételeket pedig megnróbáliák „kicsiben” érvé
nyesíteni. amikor fenyegetik szomszédaikat és 
Vietnam ellen bátorítják a délkelet-ázsiai or
szágokat.

A hetvenes években kínai vonatkozásban 
semmivel nem lett világosabb a horizont: el
lenkezőleg. ez volt az az időszak, amikor Kína 
a legmesszebbre elment. Mégsem tapasztal
hattuk. hogy a szocialista országokban vala
miféle Kína-ellenes kampány bontakozott

volna ki. Álláspontunkat egyébként így szö
gezte le a Központi Bizottság első titkára, 
Kádár János: „ K ína  be lső  k é rd ése ib e  n e m  tu 
d u n k , és n e m  is a k a r u n k  be leszó ln i. Id e o ló 
g iá n k a t a zo n b a n  k ö te le se k  v a g y u n k  m e g 
v é d e n i, k ü lp o li t ik a i  v o n a lu n k é r t  k ö te le se k  v a 
g y u n k  ha rco ln i. Ha v a la m e ly  te r ü le te n  ö ssze
ü tk ö z ü n k  v e lü k ,  te r m é sze te se n  m e g  k e ll  m o n 
d a n u n k  a v é le m é n y ü n k e t ,  m é g p ed ig  o ly  m ó 
don , a m i m e g fe le l  á lta lá n o s  p o lit ik a i g y a ko r
la tu n k n a k . N e m  c é lu n k  a sza ka d á s  m é ly íté se ,  
és a z  se m , h o g y  m é g  m e ss ze b b  ta s z í ts u k  ő k e t  
m a g u n k tó l, a szo c ia lis ta  v ilá g tó l. H a leh e t, a z  
á lla m k ö z i  k a p c so la to k a t p ró b á lju k  m e g  n o r 
m á lisa n , c iv ilizá lt  e m b e r e k  m ó d já ra  ja v í ta n i  
és fe j le s z te n i .”

A  világpolitika döntő kérdése maradt a het
venes években az enyhülés, a leszerelés ügye. 
A Nixon után következő amerikai elnök, 
G era ld  Ford  még a szótárból is töröltetni 
akarta az enyhülés fogalmát, ám ez a tenden
cia életképesebbnek bizonyult. Minden ellent
mondás, visszahúzó tényező dacára is világos
sá vált ugyanis, hogy az enyhülésnek nincsen 
reális alternatívája. Ezt manapság már sehol 
sem tagadják nyíltan. Mégis tapasztalhatjuk, 
hogy számos közvetett támadás éri az enyhü
lési folyamatot. Manapság ugyanis már nyil
vánvaló, hogy az enyhülésnek az ad valós tar
talmat, tartós értéket, ha kiegészül — katonai 
enyhüléssel is. Magyarán: a politikai és gazda
sági közeledést kövessék konkrét leszerelési és 
fegyverzetkorlátozási intézkedések. Európában 
pedig hozzanak újabb és újabb úgynevezett 
bizalomkeltő intézkedéseket, amelyeket a hel
sinki záróokmány amúgy is előírt.

A tárgyalások frontjai
Több szinten folynak tárgyalások mostaná

ban a leszerelésről. Az ENSZ-nek van leszere
lési bizottsága. Bécsben a Varsói Szerződés és 
a NATO tagállamainak képviselői tárgyalnak 
a közép-európai fegyveres erők csökkentésé
ről. Magas szintű szovjet—amerikai tárgyalá
sokon kidolgozták a SALT—2 egyezményt a 
stratégiai támadófegyver-rendszerek korláto
zására. Ám hátra van még ennek amerikai 
ratifikálása — a ratifikálás ellen pedig egyre 
élesednek a támadások.

Ebben a helyzetben tett, szövetségeseivel 
egyeztetett nagyvonalú, egyoldalú leszerelési 
lépést a Szovjetunió. Le o n y id  B re z sn y e v , az 
SZKP KB főtitkára, az NDK megalakulásának 
jubileumi ünnepségén Berlinben bejelentette, 
hogy a Szovjetunió egyoldalúan kivon 1000 
harckocsit és 20 ezer katonát az NDK terüle
téről. A szovjet vezető a példa követésére 
szólította fel a NATO-tagállamokat — ame
lyek egyébként éppen most kerültek szembe 
sorsdöntő dilemmájukkal: hozzájáruljanak-e 
ahhoz a veszélyes amerikai tervhez, hogy te
rületükön nagy hatósugarú rakétafegyvereket 
állítsanak fel. A Pershing 2 rakéták rendsze
resítése ugyanis azzal a veszéllyel jár, hogy 
felborítja a stratégiai egyensúlyt, és a Szov
jetuniót és szövetségeseit is ellenintézkedések
re készteti. Ez pedig azt jelenti, hogy az euró
pai NATO-országok vezetői kiteszik népüket 
egy esetleges visszacsapás borzalmainak.

A szovjet kezdeményezésnek most is konkrét 
célja van. A szocialista országok szeretnék el
kerülni a fegyverkezési hajsza újabb felgyor
sulását. A Szovjetunió szeretne újabb lendüle
tet adni a SALT-szerződés törvénybe iktatá
sáért harcoló amerikai erőknek. Egyúttal tisz
tább lenne a légkör, amelyben majd elkezdőd
hetnek a tárgyalások a harmadik SALT- 
egyezményről. Ebben már szerepet kapna 
Európa is — nem csupán a két' nagyhatalom.

Évtizedünk vége felé a washingtoni vezetés 
nincs irigylésre méltó helyzetben. Most kell 
ugyanis fizetnie azért, amiért felelőtlenül csat
lakozott a különböző szovjetellenes-kommu- 
nistaellenes kampányokhoz. Az „emberi jo
gok” ürügyén indított rágalomhadjárat szóhoz 
juttatta az enyhülés ellenfeleit, mint ahogy 
ingyen fórumhoz jutottak akkor is, amikor 
előráncigálták a Kubában tartózkodó szovjet 
katonai kiképző személyzet ügyét. A washing
toni idegeket megviselték az Iránban és Nica
raguában elszenvedett kudarcok is: s most 
ezekért is az amerikai „engedékenységet”, a 
szocialista országok aktivitását okolják. A pro
vokatív és megalapozatlan hangulatkeltés a 
szenátusban és a kénviselőházban már több
ször átrajzolta az erővonalakat: a ratifikációs 
vita kimenetele az utolsó pillanatig eldön
tetlen.

A hetvenes évek egyik meghatározó sajá
tossága a szocialista világrendszer befolyásá
nak növekedése. A proletár internacionaliz
mus, a szocialista szolidaritás eszméi a? egész 
földgolyón éreztetik hatásukat. Éppen úgy, 
ahogy az SZKP XXV. kongresszusán egyenlő 
hangsúlyt kapott az enyhülés és a szolidaritás 
ügye — egyenlő a hangsúly a magyar mun
kásmozgalmi, külpolitikai, diplomáciai gya
korlatban is. Az enyhülés újszerű, jobb felté
teleket teremtett az elnyomás különböző for
mái ellen ma is harcoló népek és a küzdelmü
ket segítő erők számára. Ugyanakkor a gyar
mati rendszer felbomlásának felgyorsulása, a 
nemzeti felszabadulásukért küvlő népek sike
rei jobb. optimálisabb feltételeket teremtett 
az enyhülési politika kiteljesedése számára is. 
Ez az összefüggés nyilvánvaló és egyértelmű, 
hiszen a szabadságmozgalmak sikerei a fegy
veres és egvéb konfliktusok kiküszöbölését 
eredményezik — így aztán javulnak az eny
hülés távlatai.

A hetvenes év»k tapasztalatait elemezve; mi 
is reálisabban szemléljük az enyhülést, annak 
lehetőségeit. De mert realisták vagyunk, lát
nunk kell: az enyhülés tendenciája életerős, 
az továbbra is érvényesül. így van ez még ak
kor is. ha nagyon-nagvon nehezen tűnnek el 
az akadályok az enyhülés útjábőL

Bécsben Leonyid Brezsnyev, az SZKP KB főtitkára, szovjet államfő és James Carter ame
rikai elnök aláírták a SALT—2 szerződést



AIESEC — kontra másodszori 
kiutazás

(Folytatás az 1. oldalról)

kodé szarvét. Ügy hiszem, az ilyen jellegű munka népgazda
sági haszna is nagyobb valamivel.

Apropó TDK: A másodszori kiút előzetes feltétele az volt, 
hogy a jelentkező írjon egy 1. helyezett TDK-t (amit később 
„helyeaett”-re módosítottak). Furcsa, hogy nem vette észre 
senki, hogy az AIESEC-utazások sorsa decemberben, a TDK-k 
helyezésé pedig februárban dől el. Végül is az lett belőle, 
hogy egy

Karrieristci üi!SE€>esek 
kontra az ©fisöles prókátora

„ k ie m e lt  e m b e re k  v a n n a k , 
a k ik n e k  e g y e n g e tik  az  ú t j á t”  

(M onori A ttila )

„ k ie m e lk e d ő  e m b e re k  v a n n a k , 
a k ik  e g y e n g e tik  az  ú t ju k a t”  

(AIESEC)

Meglepetéssel és megnyug
vással olvastuk Monori Attila 
cikkét. „AIESEC — kontra 
másodszori kiutazás” Attila 
cikkének a címe, amelyben 
többek közt a kétszeri kiutazás 
ellen nyújtotta be tiltakozását. 
Ami már nem új, hanem több 
vitát megért téma, és sajnála
tos, hogy Attila ezek közül 
egyikre sem tudott eljönni. 
Most bizonyára jobban ismer
né írásának tárgyát. Minden
esetre tiszteletre méltó, hogy e 
fontos és komoly kérdésben 
tollat ragadott és részletesen 
megírta véleményét. Bátorság
ra vall, hogy ezt a közvéle
mény nevében tette.

Mielőtt vitába szállnánk ve
le, egy apró, de a későbbiek
ben kifejtettek szempontjából 
döntő ténnyel kell szembe
néznünk. Az AlIESEC további 
működése előtt nem állnak 
óriási perspektívák. Az 
AIESEC a mi vonatkozásunk
ban kelet-nyugati együttmű
ködési szervezet. Elég csak 
most a kelet-nyugati kapcso
latok pillanatnyi helyzetére és 
a jelen gazdasági állapotokra 
gondolni. A KISZ KB (az irá
nyító szerv) mindezt eléggé 
kézzelfoghatóan értésünkre is 
adta.

Miért kardoskodik hát szak- 
bizottságunk a másodszori 
utazás mellett? Egyrészt mert 
az idén a KISZ KB a kiuta
zók létszámának szintentartá- 
sát a diákok mérhető szakmai 
fejlődésétől tette függővé. En
nek mai tudásunk szerint leg
jobb mércéje az utazás ta
pasztalatai alapján íródott 
TDK, mely ugyan erkölcsi kö
telessége lenne minden gya
kornoknak, de vágyak helyett 
nézzük inkább a tényeket; ta
valy előtt 25 utazó közül 1, 
tavaly 4 írt csak dolgozatot. 
Ha közülük' utazik valaki má
sodszor, az úgyszólván teljes 
biztosíték arra, hogy legalább 
ők írnak majd újból, s meg
akadályozzák (reméljük nem
csak ők), hogy a KISZ KB 
jövőre csökkentse keretszá
mainkat. Ez az előnyös a kö
zösség számára. öfc pedig 
folytathatják a megkezdett 
munkát.

A másodszori utazás elvi le
hetőségének megcsillantásával 
ösztönözni is szeretnénk az 
először utazókat a szakmai 
buzgalomra (utólagos szank
ciókra úgysem lévén lehető
ség), mert a gyakorlat sikere 
nagyrészt a gyakornoktól 
függ; ki mennyire tud ellen
állni az érthető, de kevéssé 
termékeny puszta ámuldozás 
kísértésének.

E töredéknyi TDK-t azért is 
tartjuk értékesnek, mert a 
gyakornokok 1/4-e nyíltan be

ismeri, hogy gyakorta legfel
jebb, ha nyelvi szempontból 
ért valamit, közülük nem egy 
pompás tengerparti nyaralásá
val dicsekszik. Márpedig az 
AIESEC-gyakorlat nem juta
lomüdülés. Velük szemben az 
Attila megtestesítette közvéle
mény roppant elnéző, pedig 
a helyet igazán ők veszik el a 
tanulni akarók elöl. A ponto
zási rendszer arra hiva
tott, hogy a követelmé
nyekkel összhangban azokat 
preferálja, akiknél legvaló
színűbb e jó értelemben 
vett törekvés. Garanciát per
sze nem nyújthat. Érezzük, 
hogy a meglevő rendszer, nem 
mindenkit elégít ki, ezért kü
lönösen örömünkre szolgál, 
hogy egy hozzászóló haszno
sítható javaslattal élt, melyet 
gyakorlati kidolgozás után ba- 
vezethetőnek tartunk. Egy 
másik alkalommal határozot
tan fejtette ki véleményét az 
a kritikusunk, aki az elitisko
la-népiskola párhuzammal tet
te érzékletesebbé mondani
valóját, minket az elitképzés 
szószólóinak feltüntetve. Kizá
rólag azokat lökdösnénk tehát 
előre, akik eddig is többet 
profitáltak? Vajh, miért nem 
hívjuk akkor vissza minden 
tavalyi utazónkat? Pedig ez 
lenne a belterjesség receptje.

Ez a kérdés kísértetiesen 
hasonlít a magyar gazdaság- 
politika felismert hibájára, 
mely a nivellálást támogatta

és nem engedte továbbfejlőd
ni a kiugró teljesítményt 
nyújtókat.

Attila helyesen hívja fel a 
figyelmet arra, hogy az ide
gen nyelvi beszélgetésen az 
emberi-politikai magatartást 
is nézik. Ezek után megfeled
kezik erről, és pusztán a nyel
vi teljesítményekkel foglalko
zik. Hozzá kell tennünk az 
említetteken kívül, hogy első
sorban a motiváció és a kom
munikációs készség érdekelte 
a bizottságokat; és bármilyen 
meglepő, az egyik bizottság- 
elnök és egyben állandó tanár 
egy diákjának nyelvigényes 
csoportjában félév végén né
gyest adott, a beszélgetésen 
pedig,, ahogy mondod, az 
egyenlőtlenséget növelve — 
vagyis differenciálva 0 pont
tal „jutalmazott”. Emberekről 
lévén szó, teljes objektivitás 
itt sem garantált. Fél év
vel ezelőtt a gyaníthatóan 
szűk „közvélemény” még nem 
emelt kifogást a pontrendszer 
és a másodszori utazás ellen, 
csak azóta, amióta a lista ne
vekkel töltődött, döbben rá 
mindenki az igazságra. Még 
szerencse, hogy Attila nem je
lentkezett gyakorlatra, a lis
tán se kutyája, se macskája, 
véleménye elfogulatlan, csak 
az általa vélt jogtalanságok 
ellen ágál.

AIESEC-szakbizottság
(Terjedelmi okok miatt a 

cikket rövidítve közöltük.)

Egy KISE-bbcottsági ülésről
Az elmúlt év decemberében 

mint minden évben, ezúttal is 
dönteni kellett arról, hogy kik 
szerepeljenek azon a névso

ron, amelyet az AIESEC ille
tékesei a kongresszusra visz
nek, azzal a céllal, hogy elcse
réljék a jelentkezőket.

Az ülés előkészítéséről el 
szeretnénk mondani, hogy már 
.öbb mint egy hónappal előt
te különböző hírek, vélemé
nyek, ritkán csoportvélemé
nyek jutottak a KlSZ-bizott- 
ság tagjaihoz. Ezeken a vélet
lenszerű információkon kívül 
ninden bizottsági tag felada
tul kapta, hogy minél széle
sebb körből merítsen véle
ményt az AIESEC körül kiala
kult mende-mondákról, illetve 
a másodszori kiutazásról. 
Szükségesnek és fontosnak 
ítélték meg, hogy az egyetemi 
közvéleményt ilyen szélesen 
megmozdító kérdés tárgyalását 
alaposan előkészítsük.

A KISZ-bizottság közel há
rom órán át tárgyalta az 
AIESEC-kérdést.

Az ülés első felében a szak- 
bizottság általános működésé
ről volt szó. Felhívtuk , az 
AIESEC helyi bizottsága veze
tőinek figyelmét arra, hogy 
bár történtek lenesek a közvé
lemény jobb tájékoztatására, 
illetve bevonására a szervezet 
belső életének, demokratizmu
sának növelésére: ezt a szán
dékot és készséget újabb le
hetőségekkel bővítsék. Tegyék 
lehetővé a vállalkozók számá
ra hasznos munka végzését a 
szervezetben. Törekedjenek

arra, hogy a káderutánpótlás 
nevelésénél ne néhány ember 
kezébe összpontosuljanak azok 
az ismeretek, amelyek szük
ségesek a munka elvégzéséhez. 
Mindezek mellett azonban el
ismeréssel kellett szólnunk a 
szakbizottság utóbbi egv-két 
éves dinamikus fejlődéséről, 
(például kiutazóik számának 
jelentős növekedése) ami nem 
kis részben az AIESEC helyi 
bizottság jelenlegi vezetőinek 
érdeme.

Az ülés második felében a 
névsorról döntöttünk. Ez a 
döntés ismert. A bizottságon 
belül is vita folyt a másodszo
ri kiutazókkal kapcsolatban 
és a szavazás sem volt egyhan
gú. Végül is megerősítettük azt 
a döntésünket, amelyet a pon
tozási rendszer elfogadásával 
együtt kb. egy évvel ezelőtt 
hoztunk. Nem általában, ha
nem személyenkénti értéke
léssel a plusz kritériumok tel
jesítése esetén nyíljon lehető
ség újbóli kiutazásra. Ezen kri
tériumok és az egyéni elbírálás 
alapján az idén mind a három 
másodszori jelentkező kérését 
támogattuk.

A döntés formális kritériu
mai alapján az egyik jelentke
ző a 30 kiutazó közül a legtöbb 
(70) pontot, a másik kettő a 11., 
illetve a 15. helyet érte el. A 
rangsorban a 15. jelentkező 
12,5 ponttal többet ért el. mint 
a kiutazási küszöbszám. Ez 
jelentős különbség. Jelezni sze
retnénk.' mivel ez az ülésen is 
megfogalmazódott, hogy a

helyzet és a döntés más lett 
volna, ha például a másodszo
ri jelentkezők száma jóval 
több lett volna, illetve, ha 
pontjaik nem különböztek vol
na ilyen nagy mértékben a kü
szöbszámtól. Formális megkö
zelítésen- túl a döntés elvi 
alapja a következőkben fogal
mazódott meg. ' Az AIESEC 
gyakorlaton való részvétel tá
mogatása nem jutalmazási 
forma. Célunk a gyakorlattal 
az, hogy á szakmai és tanul
mányi, illetve egyéb készségek 
terén egy adott, nem alacsony 
szintet elérőknek lehetőséget 
biztosítsunk, hogy nemzetközi 
tapasztalatokkal is bővítsék 
tudásukat. Fontos, hogy így is 
hozzájáruljunk saját moz
galmi eszközeinkkel a közgaz
dász szakemberképzéshez. 
Gyakornokaink helytállásától, 
tudásától is függ, az országról 
kialakult kép és teljesítményük 
befolyásolja a következő évi 
kiutazási keretszámot. Bár az 
elvi lehetősége egy ilyen meg
közelítésében fennáll annak, 
hogy zárttá váljék a rendszer, 
természetesen a gyakorlatban 
éppen az egyedi elbírálás alap
ján ez nem reális felvetés. El
vi álláspontunk, hogy lehető
séget biztosítsunk a legjobbak 
számára a kiemelkedéshez. 
Ugyanakkor más formában 
biztosítanunk kell az először 
jelentkezőknek á felzárkózás 
lehetőségét.

A döntést követően negyven 
hallgató az AIESEC hirdető- 
táblán kifüggesztett lapon til

takozott a döntés ellen. Az 
aláírók többsége személy sze
rint feltehetően nem volt érint
ve a dologban, igazságérzetük- 
kel ütközött a döntés. A KISZ- 
bizottság január 2-án egy be
szélgetést szervezett, amelyre 
személy szerint, levél útján 
meghívott minden aláírót. Igaz, 
a beszélgetés időpontjában 
sokan vizsgáztak, azonban ez 
sem lehet teljesen mentség ar
ra, hogy összesen három ér
deklődő jött el. Haszna azon
ban így is volt a beszélgetés
nek, amelyen a másodszori ki
utazás további szigorítása és 
a pontozási rendszer vizsgálata 
mellett állapodtunk meg. A 
vizsgák miatt távolmaradottak 
számára még januárban sze 
retnénk egy újabb beszélgetést 
szervezni, mert ú”v érezzük na
gyon fontos mindenki vélemé- 
nvének meghallgatása. Az esz
mecseréket. túl a vitán azon
ban tényleges munka kell hogv 
kövesse. Várjuk, hogy minél 
többen, minél jobb javaslato
kat hozzanak a kiválasztási 
kritériumokkal kapcsolatban, 
olyanokat, amelyek széles ré
teg igazságérzetével egyeznek, 
de nem egyenlősítő tendenciá 
kát erősítenek.

Addig is és azután is min
denki számára nyitva áll a 
KISZ-bizottság aitaja. Problé
máink nyílt, a kölcsönös biza 
lom elvére éoülő megbeszélése, 
nézetek ütköztetése többet ér 
minden önmagában személyte
len aláírásnál.

Ádám László

.akik másodszor u isznak" „opponensi kellett tslálsiok"

később már máséból is merít

Azután írásos dokumentumokat is felhasználtak. . .  volna!!

Következett a tanulság levonása

Sikerült?

AIESEC gyakorlatra. A legfájóbb, hogy ezzel a KISZ-bizottság 
is egyetért. A közvélemény természetesen nem. Az illetékesek 
ezt elsősorban azzal indokolják, hogy a másodszori jelentke
zők már bebizonyították, hogy jó szakmai munkát végeznek, 
s biztos most is így lesz. (Nem tudom, hogyan bizonyították 
ezt, s ha igen, mi garantálja ez utóbbit.) Elhiszem, hogy vonzó 
és érdekes, hasznos, sőt anyagilag sem hátrányos dolog lehet 
megismerni egy angol vagy svéd vállalatot egy nyugatnémet 
vállalat megismerése után. Mégis alapvetően önző dolognak 
tartom, ugyanis ezzel más hallgatókat zárnak el attól a lehe
tőségtől, hogy ők is bebizonyítsák, hogy jó, szakmai munkát 
végeznek. Olyan jelentkezőket, akik szintén jó tanulmányi és 
közösségi munkát végeznek, jó nyelvtudásúak, viszont az ő 
munkájukat eiz a pontrendszer nem értékeli annyira, ezért 
csak 40,5 pontot érteik el. A lehetőséget szeretném hangsú
lyozni, amit másoknak is meg kell adni, azoknak, akik még 
nem vettek részt ilyen gyakorlaton. Egy magyar vállalat mel
lett ismerjék meg a tőkés vállalat életét, nem pedig a német 
mellett a svédet. Különbség. Másrészt furcsállom (bár ezt nem 
állíthatom egyértelműen), hogy a hazai vállalatok élete iránt 
nincs ilyen óriási érdeklődés. Csodálom, hogy a kétszer ki
utazók nem kívánják gyümölcsöztetni kiváló szakmai tudá
sukat néhány — a magyar vállalatok problémáit boncolgató 
— TDK-val. Például megismerhetnék a külker, vállalat mel
lett a termelő vállalatot, vagy egyáltalán a magyar gazdái-

Elelnto mindenki saját kútfőből,

aki ráírta a dolgozatra, hogy az várhatóan helyezett lesz. 
Ehhez nem fűzök kommentárt. Ahhoz sem, hogy volt, akinek 
ugyanaz a TDK-ja beleszámított a tavalyi és mostani össz- 
pontszámba is.

Még egy apróság, amit nem értek. Hogy lehet, hogy olyan- 
valaki, aki haladó nyelvi csoportban végig ötös volt és állandó 
nyelvtanára (aki hetente kétszeri találkozás és nem ötper
ces beszélgetés alapján ítél) folyékonyra értékelte nyelv
tudását, a már említett nyelvi beszélgetésre 0 pontot 
kapjon. Talán nem öt percig kellett volna tartania a meghall
gatásnak, vagy az állandó tanár téved? Nem tudom.

Ha valaki azt hinné, hogy a személyem elleni sérelem 
miatt írtam le mindezeket, gyorsam kiábrándítom, nem jelent
keztem AIESEC-ra. Csupán a saját véleményemet írtam le, 
hátha lesz ki egyetért vele. Egy apró javaslattal is élnék: 
valahogy függővé kéne tenni az AIESEC kiutazást az itthoni 
szakmai gyakorlatok sikerétől. Akár úgy is, hogy csak IV. év
ben lehessen kiutazni, miután mindenki látott már valamit 
egy itthoni vállalat életéből is. Végezetül még egy gondolat. 
Sokan beszélnek arról, hogy nehéz érvénye sülni aiz Él etben, 
a munkahelyem, a tehetségeseknek .és a kevésbé tehetségesek
nek. Kijelölt vágányok, kiemelt emberek vannak, akiknek 
egyengetik a® útját. Legalább itt ne kövessük ezt a példát, 
a mi demokratikus egyetemünkön.

Monori Attila

írásbelin történt Fáth Péter ktpriportfui



B ESZÁMOLÓ TAGGYŰ LÉS E K
A  minőségi követelmények fokozásáért

rÁ  fenti gondolat jegyében 
ült össze december 12-én az 
ált. kar II. pártalapszerveze- 
te, hogy értékelje az eltelt 
kongresszusi periódus mun
káját és a következőkét meg
határozza. Az értékelés csak 
másfél évet fogott át, mivel 
az alapszervezet mai össze
tételében csak ennyi idő óta 
működik.

A taggyűlés vendégei vol
tak: Szilánk András, a kerü- 
leti pártbizottság képviseleté
ben; Dobrovits Iván rektor
helyettes és Paizs János, az 
általános kari csúcsvezetőség 
titkára.

A vezetőség beszámolóját 
Marton Imre, az alapszerve
zet titkára terjesztette elő. Az 
első részben a pártélströl be
szélt, különös tekintetei az 
új szervezeti rendszer eddigi 
tapasztalataira. Az olvasó tá
jékoztatására el kell monda
ni, hogy az új szervezeti 
rendszer célja az alapszerve
zeti munka hatékonyságának 
javítása volt, amit a nagy 
létszám nem biztosított. így 
a korábbi két alapszervezetet 
hárommal cserélték fel, és 
létrehoztak egy csúcsvezető
séget is a kari szintű munka 
összefogására. A beszámoló 
ezt a változást úgy értékelte, 
hogy „az . . .  eddigi tapasz
talatok nem igazolták egyér
telműen az átszervezés he
lyességét.” Válóban nőtt a 
taggyűléseken és az alapszer
vezetben az aktivitás, de 
Ugyanakkor az alapszervezet 
súlya és lehetősége csökkent 
az egyetem életében. Minden
ki sokat tett a demokratikus 
munkastílus meghonosításáért, 
de a döntések a korábbi hely
zethez képest távolabb tör
ténnek.

A taggyűlések munkájában 
jó volt az arány a helyi és 
az általános problémák meg
vitatása között, bár a vitá
ban inkább csak a vezető 
oktatók vettek részt.

A vezetőség munkáját a 
kollektív vezetési stílus jel
lemezte, jó kapcsolatok a 
tagsággal és a felsőbb szer
vekkel, de el kell fogadni az 
információáramlást és a dön
téselőkészítés mechanizmusát 
ért jogos bírálatokat és meg
állapítandó, hogy a tömeg
szervezetekkel folyó munka 
is egyenetlen volt. Az állami 
vezetéssel való szorosabb 
együttműködést nehezítette 
az új szervezeti forma átté
telessége.

A beszámoló ezek után a 
pártcsoportok életéről szólt, 
kiemelve a feladatok elvég
zésében mutatott készségüket, 
de rámutatott arra is, hogy 
inkább a szakmai-tanszéki 
kérdésekhez kötődtek, mivel 
ilyen jellegű tevékenységük 
konkrétabb, megfoghatóbb. 
így munkájuk jelentős részét 
a tananyag-korszerűsítési és 
nevelési fele''átok segítése 
jelentette. A könyvtári és a 
hallgatói pártcsoportnál elté
rő problémák jelentkeztek, de 
ezek is megoldódtak alap
szervezeti segítséggel.

A pártépítés színvonalas 
volt. viszont komoly gond a 
tanársZakos hallgatók párt
építési lehetőségeinek csök
kenése.

A második részben az agi- 
tációs- és propagandamunká
ról esett szó, amihez szorosan 
kötődik az oktatás-nevelés. 
Az eltelt időszakban minden 
tanszéken komoly tananyag
korszerűsítési tevékenység

folyt, ami gyakran interdisz
ciplináris tanácskozások ered
ményeinek felhasználását is 
jelentette, csökkentve a fe
lesleges ismétléseket, bár itt 
van még tennivaló. Az új 
eredményeknek a hallgatók 
felé ‘ való továbbítása már 
egyenetlenebb, és a külső 
társadalmi hatások is nehezí
tik a munkát. Gyakori, hogy 
új problémák új kutatásokat 
is igényelnek, de nem lehet 
várni ezek lezárásáig, addig 
is válaszolni kell a hallgatók
nak.

■A-
A befejező részben a tag

ság körében folyó ideológiai 
munkát elemezte a vezetőség, 
két kérdést állítva a közép
pontba: az első a nemzetközi 
osztályharc belső ellentmon
dásához — békés egymás mel
lett élés versus osztályharc 
— kötődik.'A  vitatható állás
pontok egy része úgy látja, 
hogy a békés egymás mellett 
élés inkább rontja pozíción
kat. míg a második rész to
vábbi nyitást kívánna a fej
lett tőkés országok • • felé. 
Mindkét álláspont egyoldalú, 
elfelejti, hogy a békés egy
más mellett élés csupán stra
tégiánk egyik oldala, szoro
san kötődik az osztályharc
hoz. Ezt propagandánkban is 
mélyebben kellene elemezni. 
Ehhez szorosan kötődik a 
harmadik világ politikai fel
zárkózása és önközpontúságá
nak fokozódása, ami elméle
tileg sem eléggé feltárt. A 
másik kérdés a nehézségeink
hez, ellentmondásos fejlődé
sünkhöz való viszonyulásaink. 
Tapasztalható kiábrándultság, 
a távlatok elvesztése, a sza
tócs-példakép feltűnése, de

másik oldalról a közömbös
ség, a lapítás, öncélú kritikai 
üzérkedés. A többség azonban 
magáénak érzi a rendszert, 
elhatárolja magát az előzőek
től.

★
A beszámolót mindenki jó

érzéssel fogadta, és egyetér
tett a taggyűlés abban, hogy 
színvonalas és gondolatéb
resztő összefoglalót hallottak 
a végzett munkáról.

Az első felszólalók a 
könyvtári pártcsoport képvi
seletében kifejezték köszö- 
netüket a figyelemért és a 
segítségért, amit a vezetőség
től és az alapszervezettől kap
tak az elmúlt időszak alatt.

A következőkben Berend 
elvtárs exponált két kérdést, 
kiegészítve a beszámolót. Az 
egyik a harmadik világ meg
ítélése egyetemünk közvéle
ményében, ahol is úgy látja, 
hogy nagyon egyoldalúak a 
vélemények. Összemosódik a 
pozitív és a negatív oldal. De 
ezzel párhuzamosan pl. Irán 
esetében ' mégis túlzó elítélés
sel találkozunk, ahol elfelej
tődi^ az amerikai felelősség 
az eseményekért. Tömegtájé
koztatásunk is többet tehetne 
a differenciáltabb kép ki
alakításáért, megkülönböztet
ve a pozitív kérdésfeltevése
ket az irracionális válaszok
tól. Szentes elvtárs erre vá
laszolva elmondta, hogy az 
oktatás semmiképpen sem 
felelős ezért az egyoldalúsá
gért. Gyenge elvtárs kitágí
totta a kört, és hangsúlyozta, 
hogy a politikai mozgásoknak 
komoly teret kell szentelni az 
oktatásban, úgy, hogy elemez
zük és megtanítjuk a hosz- 
szú távú tendenciákat, mozza

natokat, amelyek az egész 
világpolitikára nagy hatást 
fejtenek ki.

Berend elvtárs másodjára a 
beszámolóban elhangzott ki
ábrándultságról szólt, figyel
meztetve, hogy a moralizálás 
tömegjelenségek esetében nem 
elég, mély tudományos elem
zés szükséges, hogy felada
tainkat pontosan megfogal
mazhassuk. Ehhez közvetetten 
kapcsolódott néhány felszóla
lás, amely az alapszervezet 
életéhez kívánt megjegyzése
ket fűzni.

Gyenge elvtárs jónak ítélte 
az alapszervezet életét, alkal
masnak a feladatai elvégzésé
re. Mihály elvtárs kifejtette, 
hogy vitáinkban jobban hoz
muk felszínre a politikai el
téréseket és a viták tapaszta
latait jobban vegyük figye
lembe a döntéshozatalnál. A 
meghívott vendégek is itt 
kapcsolódtak a taggyűlés 
munkájához. Paizs elvtárs el
mondta, hogy az új szerveze
ti rendszer eddig kísérlet, is
kola volt, így zökkenők is 
adódtak, de túlzottnak tartja, 
hogy oly mértékű lenne a 
döntésektől való távolság, 
ahogy azt a beszámoló leír
ta. Szilánk elvtárs, a kerület 
képviseletében kifejtette, hogy 
véleménye szerint is jó volt 
az átszervezés, amit a tag
gyűlés. vitája is bizonyít. Fel
hívta a figyelmet arra, a ma 
hangsúlyozottan érvényesí
tendő elvre, hogy mindenki
nek egyforma joga a taggyű
lés előtt kifejteni a vélemé
nyét.

A vitában felszólalt Deák 
elvtársinő is, aki elemezte a 
tanárszakosok helyzetét, di
csérve a köztük tapasztalható 
önkritikus légkört. A  beszá
moló feletti vita egyben az 
új feladatok kitűzését is szol
gálja. Ezt segítendő a vezető

ség határozati javaslatot is 
készített a taggyűlésre. A vi
tában többen kifejtették, hogy 
ennek konkrétsága elmarad a 
beszámolóétól.

A vitát ismét Marton elv
társ foglalta össze. Ügy lát
ja, hogy nemcsak az elemzés 
fontos, hanem az is lényeges 
kérdés, hogy az emberek ho
gyan élik át a társadalmi vál
tozásokat, és a vezetőség 
most inkább erről szólt. 
Szintén egyoldalúnak tartja a 
közvélemény álláspontját Irán 
esetében — egyoldalú Kho- 
meini-ellenesség, amikor az 
amerikai stratégiai lépéseket 
— eurorakéták — csak lany
ha elítélés kíséri. Álláspontja 
változatlanul az, hogy . az 
alapszervezet súlya csökkent 
az állami vezetés előnyére 
az új szervezeti rendben. 
Végül újra hangsúlyozta, 
hogy az ellentmondásokra 
adott szükségképp eltérő vi
szonyulások nem jelentenek 
feltétlenül politikai különbsé
geket. Befejezésül köszönetét 
mondott az eddig végzett 
munkáért és a segítségért, 
amit mint párttitkár élve
zett.

A taggyűlés ezek után elfo
gadta a beszámolót a kiegé
szítésekkel együtt. Szintén el
fogadták a határozati javas
latot is, mint a további mun
ka alapirányát.

A határozat leszögezi, hogy 
a világpolitikában és a gaz
dasági életben jelentkező ne- 
nehézségek és az ezekből 
adódó eltérő viszonyulások a 
minőségi követelmények eme
lését helyezik előtérbe, azaz 
az igénytelenség megszünteté
sét, a lazaságok felszámolá
sát mind az oktató-nevelő 
munkában, mind a pártélet
ben.

A taggyűlés azt mutatta, 
hogy ehhez megvan az alap.

P. M.

Áz általános kar III. párt- 
alapszervezete december 12-én 
tartott taggyűlésén a vezető
ség beszámolóját Liener Pé
ter, az alapszervezet titkára 
terjesztette elő. Bevezetőjében 
a munkát meghatározó külső 
és belső körülményeket sora
koztatta fel: a nemzetközi 
helyzet, a nemzetközi osztály- 
harc alakulását, a világgazda
ság változásait, illetve ezek 
egyetemünkön érzékelhető ha
tásait. Szólt arról, hogy a vár
hatóan tovább romló munka
körülmények között különös 
jelentősége van a munkahelyi 
demokrácia' maradéktalan ki
bontakoztatásának. Jól tud
juk, hogy a demokrácia érvé
nyesülése önmagában jottá
nyit sem csökkenti a nehéz
ségeket. Az is biztos azonban, 
hogy az egyetemi közvéle
mény könnyebben fogadja el 
a kedvezőtlenebb döntéseket, 
ha nem csupán a döntést ma
gát, hanem pontos hátterét is 
ismeri, sőt, ha annak meg
hozatalában — a lehetősége
ken belül — minél nagyobb 
számú munkatársat vonnak 
be.

A továbbiakban a beszá
moló a kari pártszervezet 
struktúrájának átszervezésé
ről szólt. Hangsúlyozta, hogy 
a jelenlegi — 60 fő körüli — 
létszám lehetővé teszi az ér
demi munkát. Bizdnyos ne
hézségeket jelent, hogy a kari 
vezetőségnek nem sikerült 
megtalálni a helyét, szerepét. 
Ez a jövő feladatai közé tar
tozik.

A beszámoló a továbbiak
ban az alapszervezethez tar
tozó intézetek és tanszékek 
oktató-, nevelő-és tudományos 
munkájának fejlődéséről szólt. 
A tanszékek munkáját a kép- 
zéskorszerűsltés elvei és gya
korlata határozták meg. Az 
alternatív blokkok keretében 
több mint harminc tárgyat 
vezettek be. A publikációk szá
ma is igen jelentős. Az elmúlt 
másfél évben többen szereztek 
tudományos fokozatot.

Az ideológiai-politikai mun
ka főbb állomásai közül a be
számoló először néhány jelen
tős taggyűlési rendezvényt idé
zett fel. Különösen emlékeze
tes volt Avar János külpoliti
kai tájékoztatója, Knopp And
rás előadása felsőoktatás-poli
tikai kérdésekről és Balogh 
András konzultációja az el 
nem kötelezett országok moz
galmáról. A beszámolási idő

, Sokrétű
és tartalm as m unka  
a pártcsoportokban

szak kiemelkedő eseményei 
voltak a KMP megalakulásá
nak és a Magyar Tanács- 
köztársaságnak a 60. év
fordulója. A különböző jelle
gű megemlékezések közül i? 
emlékezetes maradt Hajdú 
Tibor előadása, valamint a tu
dományos szocializmus tan
szék pártcsoportja által ren
dezett nemzetközi tudományos 
ülésszak a marxista párt té
maköréről.

A beszámoló a tagság esz
mei-politikai helyzetéről szól
va — többek között — az 
alábbiakat állapította meg: 
„Tagságunk az ország elért 
eredményeit nagyra értékeli. 
Cselekvőén támogat minden 
olyan tervet, intézkedést, 
melytő] gondjaink csökkenése 
várható. Ugyanakkor érzéke
nyen reagálunk társadalmunk 
életének különböző területein 
megmutatkozó negatív jelen
ségekre. Az egész egyetemi 
közvéleményre érvényes, hogy 
kritikusan szól mindarról, ami 
nehezíti terveink megvalósítá
sát, akadályozza gazdasági és 
kulturális építőmunkánkat, 
idegen életfelfogásunktól, a 
szocialista eszményektől. Éq- 
pen e — nem győzzük hang
súlyozni, mindig' jó szándékú 
— kritikus nézőpontból fa
kadnak esetenként a véle
ményeltérések a gazdaságpoli
tika bizonyos kérdéseiről, a 
szocialista demokrácia értel
mezéséről, az enyhülés folya
matának értékeléséről, vagy 
éppen a pluralizmusról. E vi
táknak létjogosultságához nem 
férhet kétség, csak tartanunk 
kell magunkat ahhoz az alap
elvhez — és eddigi gyakorlat
hoz —, hogy a vita soha nem 
öncél, hanem az egység létre
hozásának és megszilárdításá
nak eszköze.”

A  pártélet eseményeit érté
kelő fejezetből érdemes ki
emelni a pártcsoportok sokré
tű és tartalmas munkáját 
érintő részt. Ideológiai, politi
kai, gazdaságpolitikai konzul
tációk és viták, tananyagfej
lesztési kérdések, személyi

ügyek és pártépítés egyaránt 
szerepeltek pártcsoportülések 
napirendjein. Az Intázeti-tan- 
széki pártcsoportok munkájá
ban az előrelépés egyértelmű. 
A HPCS tevékenysége az 
egész beszámolási időszakot 
tekintve szintén, elismerésre 
méltó. Azonban az 1978/79-es 
tanévben tagjainak nagyobbik 
része végzett. A jelenlegi hét 
párttag kevés ahhoz, hogy a 
pénzügyi és tervgazdasági 
KISZ-szakvezetőségek és
KlSZ-alapszervezetek munká
ját érdemben tudják befolyá
solni.

A beszámolási Időszak más
fél évében alapszervezetünk 
nyolc új tagot — két oktatót 
és hat hallgatót — vett fel. 
E szám némileg elmarad a 
korábbi évek gyakorlatától, 
ami döntően a tervgazdasági 
szak jellegében beálló válto
zások következménye. Célunk 
most az, hogy ne a végzős 
hallgatók közül kerüljenek ki 
elsősorban a párttagok, hanem 
az alsóbb évfolyamokról erő
sítsük meg a hallgatói párt
csoportot.

Önkritikusain szólt a beszá
moló a hatáskörbe tartozó 
KISZ-szervezetek pártirányí
tásának megvalósításáról. A 
pénzügyes szakvezetőség mun
kájának segítését megkönnyí
tette, hogy a vézetőség ifjú
sági felelőse — Király István
— az ő tevékenységüket köz
vetlenül kísérhette figyelem
mel. A szakvezetőség titkára
— a HPCS bizalmijaként — 
általában jelen volt a veze
tőségi üléseken. És ami a leg
főbb: a tanszék pártcsoportja 
sikerrel valósította meg az 
alapszervezetek pártpatronálá- 
sának rendszerét. Ennek ki-

A pártszervezetnek és 
személy szerint nekem 
küldött jókívánságokért 
ezúttal mondok köszöne
tét. Egyetemünk vala
mennyi dolgozójának és 
hallgatójának eredményes 
és boldog új esztendőt kí
vánok! Szarvas László

építése a tervgazdasági KISZ- 
alapszarvezeteícnél most van 
folyamatban. Itt a pár talap- 
szervezet vezetősége és a 
KISZ-szakvezetSség között a 
szükséges és megfelelő mun
kakapcsolat nem valósult meg.

A tizenhárom hozzászóló 
tartalmas mondanivalójának 
még vázlatos ismertetésére 
sincs helyünk. így csak a két 
hallgatói megnyilatkozást
emeljük ki.

Bartók János IV. éves hall
gató a HPCS bizalmija arról 
szólt, hogy a hallgatói párt
csoport tagjainak nincs konk
rét pártmunkájuk. A hallga
tókkal való foglalkozás lénye
gében addig tart, amíg el nem 
jutnak a tagfelvételig. Azt kö
vetően már csak olyan — na
gyon fontos, dé mégis általá
nosságban megfogalmazott — 
feladatot kannak, hogy dol
gozzanak a KISZ-bsn. Feltét
lenül megol.dandónak tartják, 
hogy a HPCS a jövőben sok
kal jobban integrálódjon az 
alapszervezet egészébe.

Székely István III. éves 
hallgató hozzászólásában töb
bek között arról tett említést, 
hogy a HPCS tagjainak is — 
mint minden hallgatónak — 
elsődleges kötelessége tanul
mányi munkájának minél 
színvonalasabb ellátása. A 
diákok igen jelentős része 
azonban mérlegel: ,,megéri-e” 
a befektetés, hogy képességeik 
szerint legjobban megtanulják 
a tananyagot, vagy elég egy 
szerényebb osztályzat is a 
vizsgákon. E szemlélet okairól 
hosszan lehetne szólni. Tény 
azonban, hogy a jó tanulók, 
akik a vizsgákra igyekeznek 
maximálisan felkészülni, nem 
kapják meg azt a megbecsü
lést, amit megérdemelnének.

Liener Péter válaszában 
megköszönte a hozzászóláso
kat, majd röviden összefoglal
ta a vitát. Ezt követően, a 
tagság a határozati javaslatot 
az elhangzott módosításokkal 
egyhangúan elfogadta.

—er —cr

Az MSZMP KB 1979. de
cember 6-i határozatából a 
budapesti és a IX. kerületi pb 
állásfoglalásából adódó fel
adataink megtárgyalását tűzte 
napirendre a pártbizottság 
Szarvas László pb-titkár elő
terjesztésében január 8-án.

a
„Javult

munkahelyi
Éves (sőt ötéves!) értékelő

beszámoló taggyűlésre került 
sor december 14-én a gazdasá
gi igazgatóság pártalapszerve- 
zetében is. A taggyűlésen a ke
rületi pártbizottság képvisele
tében részt vett Szilák András 
elvtárs, valamint Vági Ferenc 
elvtárs az egyetemi pártbizott
ság tagja.

Az alapszervezet 1973-ban 
alakult, s mostani taggyűlésé
nek külön jelentőséget adott 
az — Kiss Antal műszaki osz
tályvezető-helyettesnek, az 
alapszervezet titkárának, s a 
taggyűlés elnökének szavaival 
élve —, hogy „eddig hasonló 
alkalmakkor mindig csak egy 
évre kellett visszatekinteni 
(aminek gondos értékelésébe 
persze mindig belecsúszott azt 
megelőző időszak is), most vi
szont öt évre visszamenőleg 
kell áttekinteni az alapszerve
zet tevékenységét.”

Az alapszervezet vezetősége 
beszámolóját írásban ismertet
te a tagokkal, amelynek kap
csán Kiss elvtárs megjegyez
te: elsősorban az elmúlt idő
szak legjelentősebb feladatait, 
problémáit, eredményeit vet
ték sorba, hiszen az előző öt 
év minden részletre kiterjedő 
áprólékos elemzése meghalad
ná a taggyűlés kereteit, lehető
ségeit.

A beszámoló a bevezetőben 
röviden áttekinti azokat a kö
rülményeket, melyek között az 
alapszervezet tevékenységét 
végezte — e részben külön 
utalás történik a rekonstruk
ció kapcsán kialakult helyzet
re, amelynek nyomán az okta
tói állomány és a kiszolgáló 
személyzet közötti esetleges fe
szültség, néhol fokozódott. 
„Meg kellene érteni vagy ér
tetni, hogy a jelenlegi helyzet 
kialakulásáért nem a meglevő 
apparátus a felelős” — jegyzi 
meg a beszámoló, majd nem 
sokkal később megállapítja: 
„Nem sok megértéssel talál
kozunk a rekonstrukció előké
szítő munkái végzése kapcsán 
sem, pedig ezen a területen 
hosszútávú együttműködésre és 
megértésre van szükség”.

Végül is az egyetemi képzés- 
oktatás-kutatás gazdasági

technikai feltételeit jelentős 
részben a gazdasági igazgató
ság apparátusa biztosítja, s e 
kulcsfontosságú munka ellátá
sában nagy felelősség neheze
dik a pártalapszervezet tevé
kenységére.

Értékeli a beszámoló az 
alapszervezet pártépítő mun
káját, („az elmúlt öt év alatt 
hat elvtársat vettünk fel”), az 
agitációs és propaganda mun
kát, valamint a kádermunkát. 
E téren még „megmaradtak a 
kezdetnél jelentkező problé
mák: a gyes, a bölcsőde, óvoda, 
a betegség miatt kiesett dolgo
zók pótlása, vagy nem pótlásá
ból jelentkező feszültségek”, 
amelyek orvoslásának tovább
ra is egyik komoly kerékkötője 
a már eddig is jelentős fluk
tuációt okozó alacsony bér. 
Végezetül az „előttünk álló 
fontosabb feladatok” kapcsán 
a beszámoló egyebek között fel
hívja a figyelmet a XII. Kong
resszusra való felkészülésre, 
valamint a rekonstrukciót ille
tően az „egyetem egész sze
mélyi állományának” felkészí
tésére.

A beszámolót értékelő vita 
során több hozzászólás is visz- 
szatért még a rekonstrukció 
kérdésére, amelynek kapcsán 
dr. Orosz László gazdasági 
igazgató megjegyezte: valóban 
sok a szubjektív reagálás, de 
„ne elsősorban ezen akadjunk 
fenn, hanem igyekezzünk úgy 
söpörni a saját házunk táján, 
hogy mi magunk minél keve
sebb támadási felületet nyújt
sunk".

Vági elvtárs hozászólásában 
kiemelte, hogy „az alapszerve
zet munkájában a legfontosabb 
pozitívum: a munkahelyi lég
kör javulása”, a politikai ideo
lógiai nevelés hatékonyságá
nak fokozódása, valamint a 
szakszervezettel való konstruk
tív viszony. „Különösen fon
tos terület ez — jegyezte meg 
Vági elvtárs — hiszen a párt
alapszervezet a szakszerveze
ten keresztül tud igazán szól
ni a dolgozókhoz.”

Az alapszervezet a vezetőség 
beszámolóját egyhangúlag el
fogadta.

F. Gy.
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megalakulása óta (1978) vég
zett munkáról számolt be a 
vezetőség a taggyűlésen de
cember 12-én. A pártszervezet 
szervezeti átalakulását (de
centralizáció) követően ko
rántsem konszolidált körülmé
nyek között kezdte el munká
ját az I. pártalapszervezet — 
hangsúlyozta a beszámolóban 
Kappanyos Vince pártalap- 
szervezeti titkár. Ezzel egy 
időben változott meg a pg- 
tanszék szervezeti rendje is, 
mellyel három önálló pártcso
port jött létre, átalakították a 
KISZ-szervezeti és vezetési 
rendjét, napirendre került az 
oktatási reform értékelése és 
a pg-tanszéken beindult a 
tananyagkorszerűsítés.

A decentralizáció (kisebb 
létszám, homogenitás, három 
pártcsoport a pg-tanszéken) 
kedvezően hatott a pártéletre, 
amelyet a jövőre nézve is he
lyénvalónak. tart a vezetőség. 
Mindamellett a beszámoló le
szögezte, hogy az új körülmé
nyek nehézségeket is okoztak. 

t Ezek egy része már megoldó
dott menetközben. Néhány 

'kérdés azonban továbbra is 
nyitott vagy problematikus, 
mellyel kapcsolatos álláspont
ját a beszámolóban rögzítette 
a vezetőség:

1. Az újraválasztás után 
elemezni kellene a pb-nek az 
új felállással kapcsolatos 
munkamegosztás, irányítás 
kérdéseit, és meg kell tennie 
a szükséges korrekciókat is 
(a jelenlegi irányításban sok 
a duplikáció).

2. Az I. évfolyam pártcso
portjának helyzete korántsem 
volt megnyugtató. Mivel fel
sőéves hallgatók nem tartoz
tak az alapszervezethez, így 
hiánycikk a „törzs”, amely 
nélkül nem lehet folyamatos 
munkát végezni.

3. A káderügyekben már ko
rábban is előfordult, hogy az 
utolsó pillanatban kérték ki a 
pártszervezet jóváhagyóit. Ez 
a probléma felerősödve jelent
kezett a decentralizációval, 
hrszen a jóváhagyás a kari 
vezetőség feladata és nem az 
alapszervezeté, ahová a sze
mély tartozik.

Az új vezetőségnek és a fel
sőbb szerveknek mindent meg 
kell tenni annak érdekében, 
hogy e felmerülő problémá
kat — legalábbis részben — 
már most orvosolja — hang
súlyozta a beszámoló.

A beszámoló foglallkbzott a 
taggyűlésekkel. Jogosnak is
merte el azokat a véleménye

ket, amelyek kifogásolják, hogy 
a taggyűlések napirendi pont
jai eltolódtak a külpolitikai és 
egyéb kérdések javára. Mind
emellett a vezetőség megálla
pította, hogy szerepeltek gaz
daságpolitikai és politikai gaz- 
daságtani témák is, azonban 
a taggyűlés nem minden eset
ben használta ki az egyes na
pirendi pontban rejlő lehető
ségeket.

A pártcsoportok a pártélet 
alapegységei igen változatos 
programjukat a gyakorlatban 
is megvalósították. Közös párt
csoporti feladat volt; a hall
gatók eszmei-politikai arculata 
című anyag megvitatása; a ká
derfej lesztési tervhez szüksé
ges elképzelések kimunkálása; 
és végül a kongresszusi be
szélgetések lebonyolítása és a 
tapasztalatok összefoglalása. 
Kitért a beszámoló a pártcso
portokban felvetődött néhány 
észrevételre. így többek közt: 
az alapszervezetben. nagy 
azoknak a  száma, akik tár
sadalmi megbízatást vállalnak 
(egyik pártcsoportban a cso
port tagjaira, kereken száz 
megbízatás jut). Mindez hasz
nos tapasztal atokat, informá. 
ciókat is jelent, és jó lenne, 
ha ezeket szélesebb körben 
tudnák értékesíteni. A párt
csoportokban hangzott el az 
is, hogy örvendetes, hogy az 
utóbbi időben javultak a tan
székek és a hallgatók kapcso
latai. A pártcsoportok elsőren
dű kötelessége ezt a folyama
tot tovább erősíteni. A pg-tan- 
szék pártcsopartjaiban sok 
szó esett a tananyag-fejlesz
tésről, a tanszék tudományos 
és ideológiai felelősségéről. 
Bátorítani, támogatni kell a 
tananyagírás, illetve kutatás 
nehéz feladatát és biztosítani, 
hogy a tömegoktatásba már a 
kiforrott anyagok kerüljenek 
— állapította meg a beszámoló. 
A pártcsoportokban kifogásol
ták, hogy a tanév elején ké
sőn (október) indul be a párt
élet. Ennek azonban nem a 
vezetőség az oka. A kötelező 
„állomásokat” (vb, pb, csúcs, 
titkári) nem lehet kihagyni.

Értékelte a beszámoló a 
pártcsoportok munkáját is. A 
pártcsoportok nehezen talál
ták meg a helyüket, de a ta
gok egy része komolyan veszi 
a feladatát: példát mutat és 
tevékenyen részt vesz az egye
temi mozgalmi életben.

Elégedetten szólt a beszámo
ló az alapszervezet és a hozzá
tartozó egységek vezetőinek 
munkakapcsolatáról. Ami 
probléma, az elsősorban a

működés rendjéből követke
zik.

A beszámoló foglalkozott a 
pártveze tőség által napirendre 
tűzött témáKíKal, azos agitatív 
hatásával. Színvonalas előadá
sok hangzottak el a nemzet
közi, poiitiikai-katonai erővi
szonyok alakulásáról,^ a Kínai 
Népköztársaság vezetésének 
gazdaságpolitikai irányvonalá
ról és az el nem kötelezett or
szágok kubai értekezletéről. A 
Tanácsköztársaság évforduló
jának szentelt napirendi pont 
a nemzetközi kommunista 
mozgalom jelenlegi problémait 
is érintette. Szabó Kálmán 
elvtárs vitaindítójával kerül
tek a taggyűlés elé, a politikai 
gazdaságtan aktuális elméleti 
és módszertani kérdései. „A 
belpolitika, különösen a gaz
daságpolitikai és részben mű
velődéspolitikai, ideológiai kér
dések, a júliusi áremelés, 
majd a XII. pártkongresszus 
közvetlen előkészítésének meg
kezdése előreláthatóan hosz- 
szabb ideig a tagság figyelmé
nek középpontjában marad
nak. Ebben a helyzetben 
rendkívül fontos, hogy a meg
levő kisebb-nagyobb nézetelté
rés társadalmi-gazdasági fej
lődésünk megítélésében, a fel
adatok elemzésében, például 
az ifjúság különböző rétegei
ben, az értelmiség bizonyos 
csoportjaiban tapasztalható ne
gatív tendenciák átmeneti erő
södése elleni feladatok vonat
kozásában igyekezzünk egysé
gesen fellépni, fokozva állás- 
foglalásaink eszmeiségét, meg
győző erejét. Eszmei-politkai 
munkánk hatékonyságának ez 
egyik elengedhetetlen feltéte
le. Társadalmi, gazdasági éle
tünk ellentmondásainak leküz
dése megköveteli minden párt
tagtól, hogy oktató-nevelő 
munkánkban a hallgatók irán
ti kölcsönös bizalom alapján 
erősödjék a közösségi elkötele
zettségre, a szocializmus sor
sáért való felelősségre, tenni- 
akarásra ösztönző példamuta
tás szerepe, a szocialista épí
tés jelene, és közelmúltja kö
zötti kontinuitás érzékeltetése, 
a szocialista patriotizmusnak 
a nemzetköziséggel szerves 
egységben történő erősítése 
szellemében” — hangsúlyozta 
a beszámoló.

A pártvezetőség foglalkozott 
a tudományos kutató munka 
állásával és összegezte e téren 
az alapszervezet legfontosabb 
feladatait. A beszámoló meg
felelőnek tartotta az alapszer
vezet és a KISZ-szervezet kap

csolatát, felvetette továbbá a 
patronáló tanári és instruk
tora munka hatáskörének tisz
tázatlanságait, mellyel a mun
ka javítása érdekében a jövő
ben foglalkozni kell.

A beszámolót a párttagság 
vitája követte. Felvetették a 
kétfrontos harc szükségességét, 
melyre a jövőben nagyobb 
gondot kell fordítani, mivel 
komoly problémák vannak 
mindkét irányban. A kutatás
hoz hozzászólva, elhangzott 
az a gondolat, hogy az egye
tem tengelyének középpontjá
ban a magyar gazdasági élet 
problémáinak kutatásai kell, 
hogy álljanak, hogy eredmé
nyesebben' fejlődjünk és a fel
adatok helyes kijelölésével 
megválaszolhassuk kérdésein
ket.

Élesen vetődött fel az egye
tem anyagi helyzete, a jelenle
gi állapot, a rekonstrukció, s 
ezzel összefüggésben a taka
rékosság ésszerűtlen hajtásai.

Szó volt arról, hogy a ku
tató intézetek és az egyetem 
szétválása káros a népgazda
ságra. Éppen ez,ért a két in
tézménytípusnak* a jövőben 
közeledni kell egymáshoz, több 
közös feladat vállalásával■ Fel
merült a megfelelő tájékozta
tás hiánya a felsőbb pártszer
vek dolgairól. A kérdésben a 
leköszönő vezetőség önkritikát 
gyakorolt.

A jövőre vonatkozólag jó 
lenne új alapokra helyezni a 
pártszervezet munkáját, a hát
térbe szorult brigádmunka fel
lendítésével, ezzel is segítve a 
belső problémák megoldását.

Tisztázni kell a szervezeti 
struktúrából adódó problémá
kat — említették a felszólalók 
—, hogy a megválasztásra ke
rülő vezetőség eredményesen 
tudja irányítani az alapszer-, 
vezeteket, mert ez jelenleg 
hiányzik. Természetesen en
nek időt kell adni. Sokat segí
tene ezért a pártmunka idö- 
beniségében, ha a felsőbb párt- 
szervezet, a pb, vb, sőt az egye
temi vezetés is már júniusban 
elkészítené a jövő tanévi mun
katervét, ezzel teremtve felté
teleket a jelenlegi szervezeti 
struktúrának.

Felvetették végül, hogy a 
hallgatók körében nagyobb 
gondot kell fordítani az elmé
leti megalapozásra. Többet 
kell foglalkozni a hallgatóknak 
a párthatározat szellemében 
a klasszikusokkal.

A beszámolót a vita elhang
zása után a párttaggyűlés egy. 
hangúlag elfogadta.

H. E.

Élénk vitaszellem a taggyűléseken
Az elmúlt öt évben végzett 

munkáról beszámoló taggyű
lést az ipari kari pártalap
szervezet december 5-én tar
totta meg. A taggyűlésen je
len volt Szarvas László, az 
egyetemi pártbizottság titkára. 
A tagok először a vezetőség 
beszámolóját hallgatták meg, 
majd hozzászólások következ
tek.

A beszámoló első részében 
az alapszervezeti munkastílus 
általános kérdéseivel és a 
munkavégzés fő meghatáro
zóival foglalkozott. Megálla
pítja, hogy a „felsőbb párt- 
határozatok nem korlátozták 
az alapszervezeti munkában a 
helyi sajátosságok érvényesí
tését, s teljesítésük az alap
szervezet tevékenységének 
színvonalát emelte”.

Az utóbbi években vált jel
lemzővé, hogy az oktató-ne
velő és a tudományos munka 
irányítása szerves részévé vált 
a pártmunkának. Az Oktatási 
és Tudománypolitikai Bizott
ság kezdeményezésére meg
vizsgálták a pártcsoportok a 
kari tananyagkorszerűsítési 
munka állását és a képzéskor- 
szerűsítés eddigi eredményeit. 
Ugyanakkor megemlített a be
számoló olyan területeket is, 
ahol az oktató-nevelő munka 
hatékonyságát a jövőben kí
vánják emelni: „tanszéken
ként és egyénenként is érté
kelni kell, hogy a követelmé
nyek mennyire konzekvensek. 
Mintha itt lenne bizonyos sza
kadék; a tanszékeknek nem 
egyszer jogos kifogása van a 
hallgatók nem kellő munka- 
fegyelme miatt és többször

ugyanezeken a tanszékeken 
magas a vizsgaátlag. Vagy: 
ahol túlzott a bukások ará
nya, ott elegendő segítséget 
nyújtanak-e a hallgatók fel
készüléséhez?”

„Továbbra is javítani kell 
az előadásokat mind tartal
mukban, mind formájukban. 
Az előadások anyagát számon 
kell kérni a vizsgákon, meg
felelő tekintélyt szerezve e fő 
oktatási formának.”

Örvendetesnek tartja a ve
zetőség beszámolója, hogy 
egyetemünknek, mint országos 
tudományos bázisnak a sze
repe tovább fokozódott, amit 
a szocialista vállalat kutatási 
főirány koordinálása csak erő
sített.

Az agitációs és propaganda 
munkáról szólva beszámolójá
ban a párttitkár áttekintette 
a taggyűlés fórumain megtár
gyalt bel-, kül- és gazdaság
politikai témákat, és megál
lapította, hogy „a taggyűlések 
vitaszelleme, élénksége és igé
nyessége örvendetesen javult.” 

A kar párttagsága „osztja 
azt a  véleményt, hogy a hall
gatók eszmei, politikai arcula
tának formálása szorosan ösz- 
szefügg az oktató-nevelő 
munka színvonalával és er
kölcsi, anyagi megbecsülésé
nek erősítésével, valamint a 
tanulmányi fegyelem megszi
lárdításával, ami mind a hall- 
gatókkel, mind az iktatókkal 
szemben egységes 's szigo
rúbb követelményeket kíván.” 

A kari KIS2-o„ervezetben 
folyó agitációs és propaganda 
munkáról is értékelést adott

a beszámoló. Ezen a terüle
ten „hol mérsékeltebb előre
lépés, hol visszaesés tapasztal
ható. A kari politikai tábo
rok agit.-prop. munkájának 
előkészítésében és lebonyolí
tásában jó együttműködés ala
kult ki. Azonban a reszort
képzési és politikai képzési 
tervek kidolgozásának és 
egyeztetésének mechanizmusa 
a KlSZ-aktivisták gyakori 
cserélődése miatt már nem 
elég olajozottan működik. A 
politikai képzési tervek vég
rehajtása, a KlSZ-alapszerve- 
zetekben folyó politikai vita
körök színvonala és rendsze
ressége egyáltalán nem felel 
meg az eszmei nevelő munká
val szemben e téren támasz 
tott követelményeknek. Párt* 
tag oktatóink évről évre kész
ségesen vállalkoznak előadá
sok tartására és vitakörök ve
zetésére, de ezekkel a lehető
ségekkel a KlSZ-alapszerve- 
zetek csak szórványosan él
nek. A kari KISZ-vezetőség 
nem ismerte és így nem is 
ellenőrizhette megfelelően az 
alapszervezetek munkáját.”

Az ifjúsági munkáról a be
számoló megállapította, hogy 
a kari vezetőségi rendszerben 
a pártvezetőség és a KISZ- 
vezetőség között jó kapcsolat 
alakult ki. Ugyanez nem 
mondható el egyértelműen az 
október közepe óta funkcio
náló szakvezetőségekről. „Az 
új rendszerre való átállás, a 
beindulás nem kis zökkenők
kel járt, s ennek egyik oka 
minden bizonnyal az, hogy a

\
szakvezetőségek nincsenek 
tisztában saját funkciójukkal, 
szerepükkel.”

A korábban igen jól mű
ködő patronáló tanári rend
szerben .idén nem minden 
zökkenőmentes, még a kap
csolatfelvétel sem mindenhol 
történt meg. A helyzet javí
tása érdekében a taggyűlés 
által elfogadott munkaprog
ram magában foglalja a szak- 
vezetőségi rendszer, valamint 
a szakvezetőségeknek a szak
tanszékekhez fűződő kapcso
latának felülvizsgálatát.

A pártcsoportok többsége az 
elmúlt években tartalmas 
munkát végzett, amit az érté
kelő pártcsoportülések is meg
állapítottak. Kiemelte a be
számoló az alapszervezeti ve
zetőség és a PB—PVB közti jó 
kapcsolat fontosságát.

A pártépítés a pártmunka 
egyik kiemelten fontos terü
lete, így különösen értékes az 
a vélemény, hogy a pártépí
tés az ipar kari alapszervezet
ben a legjobb az egyetemen. 
Jól előkészített tagfelvételek
ben a patronáló tanári rend
szer pozitív hatásai is meg
nyilvánulnak.

A beszámolót 14 hozzászólás 
követte, amelyek valamennyi 
lényeges területet érintettek. A 
vita összefoglalása után a tag
gyűlés a beszámolót, a kiegé
szített határozati javaslatot és 
az éves munkaprogramot egy
hangúlag elfogadta.

M . G.

pártirányításában
Kritikus és egyben önkri

tikus beszámolóban értékelte 
a legutóbbi pártkongresszus 
óta eltelt öt esztendő munká
ját a kereskedelmi kar párt- 
alapszervezete. Széles körű, át
fogó elemzést hallhatott a be
számoló taggyűlésen a párt
tagság.

Az agitációs és propaganda
munkára vonatkozóan a ve
zetőség megállapította, hogy a 
tagkönyvcserével kapcsolatos 
beszélgetések nagy lehetősé
get adtak az agitációra. Nem 
volt fennakadás az informá
ciós munka területén, javult 
az információ visszacsatolása 
is.

A beszámoló külön szólt az 
e területen mutatkozó prob
lémákról is. „Hiányossága 
volt munkánknak, hogy nem 
sikerült az állandó kapcsolat 
biztosítása a KISZ és a párt 
ágit. prop. munka, illetve re- 
szortfelelösök között, ezért a 
jövőben keresni kell erre a 
megoldást. A párttagok poli
tikai képzésére is új formá
kat kell keresni. A politikai 
vitakör szerény látogatottsá
gával szemben bizonyíték a 
többi rendezvény sikere, ezért 
talán új formák és összehan
golt szervezés e téren is elő
rehaladást jelentene.”

A beszámoló foglalkozott a 
kari oktató-nevelő munkával 
is. A pártszervezet — köz
ügyként tekintve — központ
ba állította a kari oktatói és 
tanulmányi fegyelem megerő
sítését. „A tanulmányi munka 
a tanár és a hallgató együt
tes tevékenysége, s mindkét 
oldalon van elég sok tenni
való: továbbra sem tartjuk 
helyesnek a sommás, a kellő 
önkritika nélküli, csak a má
sik oldatl problémáira korlá
tozódó felvetéseket.” Ugyan
akkor nyomatékosan hangsú
lyozta a beszámoló, hogy a 
szocialista oktatási rendszer
ben a tanulás nem tekinthető 
a hallgató magánügyének.

Az egyetemi kutatások hely
zete keavezötlen az országos 
kutatóbázison belül; vonatko
zik ez egyetemünkre is. Ezzel 
kapcsolatban szükséges hang
súlyozni, hogy a tudományos 
programok teljesítése ne bi
zonytalanodják el, ne álljon 
elő visszaesés egyes körülmé
nyek kedvezőtlen összhatása 
ellenére sem. „Határozott kri
tika nélkül tudományos tevé
kenységünk nem válhat iga
zán eredményessé. A megal
kuvást, a rosszul értelmezett 
baráti jószolgálatot a tudo
mányos kutatás hosszabb ide
ig nem tűrheti meg anélkül, 
hogy ne kerülne veszélybe a 
tudományos munkák színvo
nalának emelése.”

Mind az oktatási, mind pe
dig a tudományos munkában 
szükség van bizonyos fokú 
integrálásra, kollektív kutatá
sokra, amelyekre történtek 
már kezdeményezések a ka
ron.

A tagfelvételről is részle
tesen számolt be a vezetőség. 
Az elmúlt öt évben 46 új ta
got vett fel az alapszervezet. 
(A megoszlás: 40 hallgató — 
köztük 12 fizikai származású 
—, 6 oktató. A hallgatók kö
zött 12 lány szerepel — ez 
kevésbé jó arány. A külker 
szakról 17, a nemzetköziről 
16, a belker. szakról 7 diákot 
vettek fel a pártba — utób
biak aránya még mindig 
rendkívül alacsony. Az okta
tók tanszéki megoszlása: 5-en 
a Nyelvi Intézetből, 1 oktató, 
a piacszervezési tanszékről.) 
„Tagfelvételi munkánk az el
ső három évben tervszerű 
volt, ez a tervszerűség azon
ban az utolsó két évben vala
melyest romlott. Az oktatók 
közül most is az kerül felvé
telre, aki már hosszabb idő 
óta szerepelt a pártépítési 
tervben, a hallgatók esetében 
viszont több példa is van rá, 
hogy van aki szerepelt a 
pártépítési tervben, de a fel
készítésben nem jutottak el 
odáig (vagy egyéb okok ját
szottak közre), hogy tagfelvé
telére sor kerüljön. (...) A 
tagfelvételi ajánlásokat — ta
pasztalatunk szerint — az 
egyéni ajánlók rendkívül fe
lelősségteljesen készítették el. 
Ugyanakkor a KlSZ-alapszer- 
vezetek ajánlói tevékenysége 
egyenetlen színvonalú. Igaz 
ugyan, hogy már másodéven 
kapnak pártépítési tájékozta
tót és a hallgatód pártcsopor

tok is segítik pártépítési te
vékenységüket, mégis úgy 
tűnik, hogy egyes KláÁ-alap- 
szervezetek tagjai számára 
nem mindig egeszen világosak 
a paritag okkal szembeni kö
vetelmények.”

A pártalapszervezet az if
júsági munka terén kitűzött 
jeiauatokat alapvetően telje
sítette. Taggyűlési napirendi 
pontként szerepelt a patro
náló tanári rendszer, a hall
gatói pártcsoport helye, sze
repe, a küldöttértekezleti és 
az ifjúsági parlamenti beszá
molók. Különösen eredménye
sek voltak a hallgatóság po
litikai arculatát és agitációs- 
propagandamunkáját megvi
tató pártcsoportülések, illetve 
az összegzésüket szolgáló tag
gyűlések. A KISZ-szervezet 
konkrét irányítása alapvetően 
a vezetőségek közötti kapcso
latokra szorítkozott. A re
szortfelelősök közötti kapcso
latokban a kívánt mértékhez 
képest csak kisebb előrehala
dás történt. A KISZ pártirá
nyításával kapcsolatos hiá
nyosságok — mint azt a be
számoló megállapította — 
egyrészt a vezetőség számlá
jára írandók, mivel menet
közben kevesebb figyelmet 
fordított e munkára, másrészt 
pedig annak tudhatok be, hogy 
a kapcsolatokat gyakran a 
formális elemek túlzott ará
nya jellemezte. A beszámo
lási időszak kezdetéihez ké
pest csökkent a hallgatói párt
csoport kari befolyása. Éppen 
ezért a következő évek leg
főbb feladata ezzel összefüg
gésben a hallgatói pártcso
port politikai szerepének tisz
tázása lesz.

A szakszervezet — mint a 
beszámoló miegál lapította — 
jelentősen segítette a kar ál
lami és pártvezetését abban, 
hogy a dolgozókban kialakít
sák és növeljék az egyetem
hez kötődést, s javítsák a 
munkahelyi légkört. Ezenkívül 
a kar dolgozóinak politikai 
képzésében is segítséget nyúj
tott a szakszervezet.

Az alapszervezet kapcsola
tát az egyetem és a kar álla
mi vezetésével, valamint a 
felső pártszervekkel jónak mi
nősítette a vezetőség. „Az 
alapvető kérdésekben egyet
értettünk. Voltak azonban 
jócskán vitáink is.”

A beszámolóhoz meglehető
sen kevesen szóltak hozzá. 
Kolacsek András, az alapszer- 
vez-et titkára több kritikus és 
önkritikus észrevételt várt.

Selmeczi Lajos, a párt-vb 
instruktora rendszeresnek, 
egyenletesnek, előrehaladónak 
értékelte az alapszervezet te
vékenységét.

Forgács Tibor, a kereskerel- 
mi kar dékánja jónak, bár 
nem zökkenőmentesnek minő
sítette a munkát.

André Attila, az áruforgal
mi és küigazd. szakos hallga
tói pártcsoport bizalm it bí
rálta az egyetemi légkört, 
amit a hallgatók nem tarta
nak tűi jónak, s amin van 
mit változtatni. Kifogásolta, 
hogy a SZET-esek nem. na
gyon kapnak segítséget a ta
nulásukhoz.

Polgár Sándor, a belker, a 
piackutató tanszék és a KTI 
pártcsoport bizalmija szerint 
előbbre kell lépni a tanár— 
diák viszonyban, hatékonyabb 
patronáló tanári munkára van 
szükség.

Palásti Sándorné, a Nyelvi 
Intézet orosz tanszékének ve
zetője hangsúlyozta, hogy a 
tagságnak nagyobb mérték
ben kell segítenie a vezetősé
get a jövőben.

Ezután a határozati javas
latra került sor. Egy észrevé
tel hangzott e l: Bernáth Tiva
dar, a gazdaságföldrajz tan
szék vezetője nem tartotta 
célszerűnek, éppen ezért elle
nezte a tanszékvezetők nyílt 
fórumon, a taggyűlésen törté
nő beszámoltatását. Végül is 
azonban a taggyűlés elfogadta 
a határozati javaslatot, módo
sítás nélkül.

B. L.
★

Egyetemünk hat pártalap- 
szervezetében a vezetőségek 
beszámolójának elhangzása 
és megvitatása után a párttag
ság megválasztotta a jelölő cs 
szavazatszedő bizottság tagjait, 
valamint a soron következő 
vezetőségválasztó taggyűlések 
elnökeit.

/
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A színpadon kecskelábú asz
tal, körülötte kárpitozott, gör
be lábú székek. Az ajtón ra
kodómunkások rohangálnak 
ki-ba, a szükséges kellékek
kel. Lámpák gyúlnak ki, nap
pali fényben ragyog a szín
pad, majd a következő pilla
natban újra félhomályba bo
rul a berendezett szoba. Nem 
csoda, hogy nagy a sürgés- 
fgrgás! Hetek óta Száraz 
Qyözgy Ítéletidő című darab
jának bemutatójára készül
nek a József Attila Színház
ban, s a színművet hamaro
san műsorra tűzik. A nézőté
ren a rendező asszisztensei
vel az utolsó simításokat el
lenőrzik. A bemutatóig még 
minden korrigálható. A stá
bon kívül még ketten ülünk 
a nézőtér bársonyszékein, Me
gyeri Laci és én. Bámuljuk 
a színpadon zajló életet, hall
gatjuk a rendező izgatott uta
sításait, s közben arról be
szélgetünk, hogy került a haj
dani pénzügyszakos közgázos 
ebbe a különös színházi vi-* 
tágba.

—- Az utolsó pillanatig úgy 
volt, hogy a piackutató tan
székre kerülök, mint gyakor
nok. Nem is pályáztam se
hova, biztosnak ígérkezett az 
állás. Félévkor jött egy ren
delet: csak hároméves munka 
után lehet tanári állást be
tölteni. A lehetőség elúszott, 
hirtelenjében nem is tudtam 
mihez kezdjek. A többiek már 
rég túl voltak a pályaválasz
tás nehézségein, számomra 
pedig minden olyan kilátás
talannak tűnt. A pályázato
kat kiválogatták, a maradék 
pedig nem tetszett. És akkor 
jött egy ajánlat — utólag — 
a József Attila és a Thália 
Színháztól. Gazdasági ügyin
téző munkakörbe kerestek 
fiatal közgazdászokat. Rögtön 
megpályáztam. Szerencsém 
volt, mint fiút előnyben ré
szesítettek, s szeptember óta 
itt dolgozom, — mutat körbe 
a nézőtéren a résztulajdonos 
büszkeségével. Majd hirtelen 
ötlettel karonragad, felme
gyünk az emeleti karzatra. 
Laci otthonosan hurcol végig 
a színházi rejtekhelyeken. Bár 
négy óra, holtidőszak, a mun
ka a színháznál nem szüne
telhet.

— Tudod, csak azt sajná
lom — tárja szét a karját —, 
úgy mint eddig, többet nem 
mehetek színházba. A szín
padon én már nem azt látom, 
amit régen. A színház vará
zsa megszűnt.

Értetlenül nézek rá, hát 
folytatja.

— Ha a színész kimegy az 
ajtón, én nem azt látom, hogy 
kimegy, hanem, hogy kint 
mit csinál. Nagyot sóhajt, 
vagy káromkodik, szidja, vagy 
dicséri a közönséget. Ha fel
gördül a függöny, a függöny 
mögötti munkásokat látom, a 
világosítót, az ügyelőt.

— Fürkészően rámnéz, va
jon értem-e, hogy ez mit je- 
lent. Mivel nem válaszolok, 
kérdő tekintetemét látva to
vább mesél.

— Az eiső időszakban, s 
még most is, a.zul telt el az 
időm, hogy működési sza- 
oúlyzaíokat, munkavédelmi, 
xulturáiis ké-ikönjveket búj
tam. Egy darabot nigyszer- 
ótezör megnő.-tem. Nemeset.; 
a nézőtérről. Sőt, onnan egy
ezer sem. A vt.agosító jiuke- 
jól, a színpadról, a géptérem- 
oől, minden lehetséges hely
ről, hogy tisztában legyek ve
le, mivel foglalkoznak ponto
san az itteni dolgozók. A 
színházzal együtt kell élni, 
csak úgy érdemes, másképp 
nem lehet!

Lelkesedésében nem kétel
kedem. Érezni lehet hangján, 
szavain, magával ragadta ez 
a különös világ. A hév a re
gi időkre emlékeztet, Laci 
egyetemista éveire. Akkor 
még ő volt a kiilíúros, bár 
mint kiderült, erről nem szi
kesen beszél.

— Négy évet végigmelóz
tam a KISZ-ben. Elsőben 
alapszervezeti titkár voltam, 
mellette dilgoztam a klub
ban. Másodikban szintén, és 
még ehhez jött a KEN. Har
madik félévtől egyetemi kul- 
túros lettem, mellette vállal
tam a szüretet, az ideológiai 
tábort, a poltábort és a 
KEN-t. A további években 
szintén. Most ne érts félre! 
Mindezért nem vártam dics
himnuszt, virágesőt, hiszen 
szívesen csináltam, sőt örül
tem, hogy csinálhattam. De 
valami köszönő szót, valami 
egyszerű vállver égetést, elis
merést, hogy egyáltalán ész
revették, hogy dolgozom. 
Semmi! Négy évig csend. A 
diplomakiosztásnál próbálták 
korrigálni. Kaptam egy okle
velet és egy 150 forintos 
könyvutalványt. Ilyen bakit

ségnek, elfásultságnak. Lehet, 
hogy titkolja? Nem hiszem. 
Túl sok benne az energia. 
Ilyen vitalitással — tudom — 
meg fogja találni azt az utat, 
ahol tehet valamit a kultúr
áiéiért. Lehet, hogy már most 
jó irányba halad?

Mivel látom, tovább nem 
szívesen beszél a témáról, 
nem faggatom. A színpadon 
közben megtalálták az igazi 
formáját a díszletnek, már 
csak a lámpákat kapcsolgat
ják. A rendező fel is áll, úgy 
látszik elégedett a mai nap 
munkájával. Mondom is La
cinak ahogy gondolom, de ö 
helyreigazít.

— Nem hiszem, hogy haza
megy, az ő munkája még nem 
fejeződött be. Valószínű, meg
nézi a darabot. Ma ő az 
ügyeletes rendező. Ez fontos, 
minden előadás alatt kell égy

Jelenet a József Attila Színház új darabjából
nem szabadna elkövetni a 
KISZ-nek. így sem kérked
het túl sok aktívával. Aki 
szívvel dolgozik, meg kellene 
becsülni. A KISZ-ről még 
annyit, januártól megszünte
tem a tagságom.

Nem tudok mit mondani. 
Döbbenten bámulom, de ar
cán nyoma sincs a keserű

szalonképes, hozzáértő ember, 
aki tettrekészen áll és bármi
lyen bakit, zökkenőt, korri
gálni tud. Ismeri jól a darab 
menetét, igazít, helyesbít, az 
ő felelőssége, no és termé
szetesen a színészeké, meg 
minden itt dolgozóé, hogy a 
darab menjen. Mert ez a leg
fontosabb. Hét órakor a füg

gönynek fel kell gördülnie. 
Nemrég történt, hogy egyik 
színészünk megfeledkezett az 
előadásról, csak negyed nyolc 
után érték el telefonon. Száz
hússzal, „kitett” karral, du
dálva száguldott végig a vá
roson. Tisztában volt vele, 
hogy ha elmarad az előadás, 
minden költséget neki kell 
egyedül megfizetnie. Har
minc ezer forint körüli ösz- 
szegről volt szó. Hát nem cso
da, ha sietett! Az előadás, 
így is háromnegyed órát csú
szott. Ilyenkor a kijelölt ren
dező feladata, hogy kiálljon 
a közönség elé, elnézést kér
jen, ezért kell minden eset
ben makulátlan öltözékben 
megjelennie. Nem lehet elő
re tudni, mi történik. Az ör
dög nem alszik.

Mikor a jövőről, a perspek
tívájáról faggatom, elneveti 
magát.

— Gazdasági igazgató, leg
rosszabb esetben pénzügyi 
osztályvezető. Aztán elkomo
lyodik, és kiderül, nem is 
olyan hihetetlen.

— Mindkét vezető pár év
vel nyugdíj előtt van, úgy 
érzem, az a céljuk, hogy ma
guk mellett neveljék ki után
pótlásukat. A komolyságuk, 
ahogy a munkámba bevezet
tek, a biztató szavak, erre 
utalnak.

ö t óra. Lacinak lejárt a 
munkaideje, legalábbis még 
most. Pár hónap múlva, ha 
igazi státuszban dolgozik, s 
már a valódi munkáját fog
ja végezni, kötetlen lesz a 
munkaideje. S, hogy ez leg
alább két-három órával töb
bet jelent, mint a nyolc, és 
sokszor a munkaidő végét 
csak a színdarab végét jelző 
taps fogja jelezni? Ügy ér
zem, Laci ezt nem bánja! 
Ballagunk a buszmegállóhoz, 
s nekem, nem is tudom miért, 
egy Goethe-verssor jut eszem
be. „Természet és művészet 
szemben állnak úgy tetszik; s 
lám máris egymásra leltek”.

Babucs Éva

Jaj, mennyi filmben szem
lélhettük végig a mindunta
lan italozást, vetkőzést, sze
retkezést, mely témától füg
getlenül jött elő s elő, talán 
hogy érdeklődésünk ne lany
huljon, talán a mai rohanó 
világ rohanó forgatagának 
szimbólumaként.

Gothár Péter filmjében 
(Ajándék ez a nap) is ránk 
köszönnek e sablonná züllesz- 
tett elemek, de nincs semmi
lyen különös helyük, csak 
egyszerűen mindig a helyü
kön vannak, mint minden: ez 
jellemzi legjobban a filmet.

A film tartalmát végighall
gatni — elrettentő 'vállalkozás 
lenne. Mihez hasonlítsam? 
Ahogy Cseh Tamás dalai se 
fülbemászónk, elmesélhetöek, 
csak az élet kiragadott szeletei 
hűen művészetté ültetve át, 
úgy nem lehet ismertetni, dú- 
dolgatni ezt se. Egy óvónő 
életének napjai, az ideges 
munka, az unott kollégák, a 
lakásszerzés és a kapkodó, 
durva szeretkezések megaláz
tatásai. Bármily riasztó, ez 
van- a filmben, olyan pontos
sággal, hogy hősnőnk még 
vécére is jár, az esti lefek
véshez átöltözik, szorongani is 
szokott, és hogy bátorságot 
gyűjtsön, bedob egy féldecit. 
Hiába próbál jó lenni a ma
ga módján — sokszor ügyet
lenül —, újra s újra alulra 
kerül a más sajátos jóindu
latokkal való szikrázó ke
reszteződésben, a lakásért, 
szerelemért, boldogságért ví
vott csatákban. Ilyen semmi
ségekről szól — és milyen jó 
film! Hogy sikerült ez?

E film Budapestjén a kocs
ma nem egy a sok közül, ha
nem — ha jól láttam az ut
catáblát — a Kárpát utcai, a 
hős nem általában buszra 
száll, hanem a hetesre, a mo
ziplakát létező filmet hirdet.

és — hála a főszereplőnek, 
Esztergályos Cecíliának és Po
gány Juditnak — a hősök 
sem csak két jellegzetes nő, 
hanem két sajátos jellem, el
lentmondásostul. Ez a pontos
ság az, amiért minden konk
rét általánossá, majd sajá
tunkká válik e filmben, míg 
annyi, az általánosság szint
jén rekedt film mellett kö
zönnyel kell elmennünk.

A dokumentum-pontosság
hoz hál’ istennek megértő 
irónia s önirónia is társul. Ez 
a halálosan komoly, de ön
magát látszólag nem komo
lyan vevő modor sokat javít
hat egy alkotáson, gondol
junk az Illések és pofonok 
lemez hasonló kacsintgatásai- 
ra. A közhelyes helyzetek pa
ródiaszerű megoldásai előt
tem a cseh új hullám leg
jobbjait idézték fel. E már- 
már reménytelen helyzeteket 
is túlélő legyőzhetetlen hu
moron azonban egyre kevésbé 
van kedélyünk jóízűen mu
latni.

Nagyon-nagyon szomorú 
film ez. Selmeczi György jó 
zenéje még szomorúbbá teszi. 
A sok rohanáson, tisztátalan- 
ságon, szorongáson túl csak 
akkor oldódhat fel hősnőnk, 
amikor a másik, sohase •vi
dám, sohase felszabadult nö
vel — micsoda fintor: sze
retője feleségével — jóindula
tukkal, de reménytelen kiszol
gáltatottságukkal egymásra 
lelnek. Akkor is csak kétség
beesett lerészegedésükben tud
nak kitárulni.

Nagyon-nagyon szomorú 
film. A gondok nem oldód
nak meg, a kilátástalanság 
marad. Csak közben két nő 
egy napra egymásra talál.

Ilyen a valóság. így levert
ség helyett megtisztulva jö
vünk ki a moziból.

B. KISS

A kolozsvári 
Állami Magyar Színház 

Budapesten
1980. évi színházi életünk 

talán legr.angos.abb eseményé
nek nézhetünk elébe a ko
lozsvári színház januári ven
dégszereplésével. A neves 
társulat 1968-ban járt leg
utóbb Magyarországon, és így 
mostani fellépésükkel közel 
tizenkét évi várakozásnak 
tesznek eleget.

A kolozsvári színházat nem
csak magas szintű művészi 
munkája állítja az érdeklődés 
középpontjába, hanem az is, 
hogy az első erdélyi magyar 
állandó színtársulatot 1792-ben 
alapították két évvel Kele
men László budai színtár
sulata után. A színház szer
vezésében Kotsi Patkó Já
nos, az első igazgató szer
zett elévülhetetlen érdeme
ket. Már a következő év
ben bemutatják magyar nyel
ven először Shakespeare Ham
letját. 1821-ben elkészül az 
állandó kőszínház is, amely 
egyúttal az első olyan állandó 
színházépület az országban, 
ahol magyarul játszanak. Ér
dekességképpen megjegyzen
dő, hogy Pest-Budán csak 
1837-ben épült fel a Nemzeti 
Színház.

A kolozsvári színház és a 
magyar színháztörténet legna
gyobb hírességei kozott tart
ják számon Janovics Jenőt, 
aki a két világháború között 
igazgatóként és rendezőként 
működött, feleségét Poór Li
li és Kovács György színészie
ket. Innét indította pályáját 
Tőkés Anna, és ennél a szín
háznál ment nyugdíjba Ben- 
cze Ferenc, aki most hazánk
ban aratja a babérokat.

A január 30-án a Vígszín
házban kezdődő vendégjáték 
legnagyobb hatású előadása 
várhatóan Sütő András Triló
giája lesz: Egy lócsiszár virág- 
vasárnapja, Csillag a mág
lyán, Káin és Ábel — Haragé, 
György rendezésében. Mellet
tük két román darab szerepel

repertoárjukban: az Ötödik 
hattyú Paul Everaetól, Hor
váth Béla rendezésében és Tu
dor Mus.atescu Titanic kerin- 
gője, Aurélia Manea rendezé
sében. A színház jelenlegi 
igazgatója Bisztrai Mária. A 
társulat vezető színészei közül 
meg kell említeni Héjjá Sán
dort, Vadász Zoltánt, Sebők 
Klárát, Lohinszky Lórándot, 
Bersczky Júliát, Csíki And
rást és Péterffy Gyulát, akik 
a Trilógia főszerepeit játsszák.

A budapesti öt előadás után 
még Szegeden lépnek fel feb
ruár 5—6-án két előadással 
és ezzel véget is ér rövid, de 
remélhetőleg igazi színházi él
ményt nyújtó vendégjátékuk. 
Ehhez kívánunk szívből mind
nyáj uknak sok sikert!

Szkladányi Sándor

Búcsúzóul — végzős lévén 
utolsó heteimet töltöm az 
egyetemen — egy régi adóssá
gomat szeretném törleszteni. 
Szakkollégista barátaim kér
tek meg, hogy írjak valame
lyik rendezvényükről. Telje
sen mindegy, hogy melyikről, 
csak ne maradjanak annyira 
visszhangtalanul.

Most bevallom, zavarban 
vagyok. Annyi mindent kö
szönhetek a szakkollégiumnak, 
hogy csak jót írhatok róla. Bár 
nem vagyok tagja, mégis szak
mai közösséget biztosított vá
lasztott témáim kidolgozásá
hoz, emellett rendezvényeivel 
újabb és újabb intellelituális 
impulzust adott az egyetemi 
hétköznapok során lassan el
szürkülő tudatomnak.

Persze a szakkollégiumnak 
is vannak hibái, a változó (és 
nem mindig változó) társadal
mi környezet itt is konfliktu
sokat okoz, a meghirdetett cé
lok és a valóság konfliktusait. 
Ennek ellenére a szakkollé
gium jelenleg a hallgatóságnak 
legtöbbet nyújtó intézmények 
egyike. A színvonalas előadá
sok révén ez egyre inkább 
megmutatkozik a külső szem
lélő számára is. Megemlíthet
ném Vas Zoltán előadását is,

Köszönet a Szakkollégiumnak
de most inkább részletesebben
Balogh Edgár,, az egyik legis
mertebb ma élő erdélyi író és 
közéleti személyiség látogatá
sáról szeretnék írni.

A neves író budapesti tar
tózkodása utolsó napján sza
kított időt arra, hogy eljöjjön 
a Veres Pálné utcába, és be
számoljon tapasztalatairól. Ba
logh Edgár optimista volt, elő
adásában az erdélyi magyar 
fiatalságról beszélt. Három 
irányzatot különböztetett meg 
a fiatalok körében. A népi ih
letésű, hagyományőrző, tánc
házmozgalom ifjúságát, a neo- 
avantgard filozófus-esszéista 
csoportosulását es a kettő szin
tézisére törekvő harmadik 
irányzatot, amelynek sikerül e 
két egymástól elkülönült tár
saság összekapcsolását megte
remteni. (Az Élet és Irodalom 
november 24-1 számában 
„Nemzetiségi közület — duna- 
völgyi közélet” címmel megje
lent nyilatkozatában erről 
bővebbet is olvashatunk.)

Balogh Edgár arról is be
szélt, hogy az urbanizációs fo
lyamatok megváltoztatták a

Magányosan. Fotó; Fátb Péter

magyar nemzetiség területi el
helyezkedését és életmódját, 
így ma már elavult aaj a kép, 
amit erről a fejünkben örzünk, 
Űj kutatásokra, új felmérések
re van szükség.

Csak közbevetői eg említem 
meg, hogy ilyen új adalékot 
jelent a Kritérium Könyvkiadó 
gondozásában megjelent és ná
lunk is kapható Változó való
ság című szociográfiai tanul
mánykötet, amely a népesedési 
kérdésektől kezdve az élet
mód- és családszociológián át 
a településhálózat fejlődésének 
elemzéséig széles skálán fog
lalkozik az erdélyi magyar 
nemzetiség világának változá
saival. Hosszú-hosszú évtize
dek óta ez az első szociológiai 
kötet, ami ebben a témában 
megjelent, ezért a könyv a tu
dományos feldolgozások mel
lett az irodalmi riportoknak is 
helyt adott, és a függelékben a 
könyvben említett erdélyi ma
gyarlakta településekről is kö
zöl egy kétnyelvű helynévmu
tatót.

Az előadást sok kérdés és 
hozzászólás követte a magyar 
nyelv szélesebb tanítási nyelv
ként való használatáról, a ki
sebbségi lét problémáiról, a 
nemzetiség jogairól.

Hadd idézzem erről Balogh 
Edgár g'ondolatait, és, hogy 
pontos legyek ezt az Élet és 
Irodalomban megjelent nyilat
kozatából teszem: „A romániai 
magyar nemzetiség közületté 
válásában gondolkozom. Ta
pasztalataim arról tanúskod
nak, hogy csak a közületiség 
és a közéletiség képes nemze
tiségi sajátossággá tenni az 
együttélés erkölcsét. Van en
nek egyetemesebb jelentősége 
is: meggyőződésem, hogy a
nyolcvanas évek erősítik a du- 
navölgyi, kelet-európai kap
csolatokat.” Balogh Edgár a 
román—magyar együttélés 
alapján áll. Meggyőződése, 
hogy a szocialista magyar 
nemzetiségnek a szocialista ro
mán nemzettel egyenrangú 
partnerként együttműködve 
kell tovább építenie a szocia
lista Romániát.

Ennyit az előadásról, amely
nek felejthetetlen hangulatát 
sajnos nem tudtam visszaadni. 
Ezért adósságomat is csak 
részben tudtam törleszteni. . .

Agg Zoltán



Közöny es
Néhány hallgató felmérést 

végzett a kar negyedik évfo- 
yamán, mert elképesztő szel

lemi fásultságot, minden irá
nyú közönyt érzett.

A felmérés eredményeiből: 
a hallgatók 90 százalék^ na
gyon kihasználatlannak tartja 
az órákat, 52%-a nem kezdené 
újra az egyetemet. Az évfo
lyam 98%-a nem olvas sem
milyen szakmai folyóiratot, 
65°/'o semmilyen , folyóiratot, 
10°/o pedig napilapot sem vesz 
soha kézbe.•.

A felmérők szerint az

általános
érdektelenség

abból fakad, hogy a hallgatók 
a tengernyi mechanikus fel
adat és ezek mechnikus érté
kelése között nem ízlelhetik 
meg az alkotás örömét. (Ancsel 
Sva filozófus szerint a mai 
egyetemistát pusztán passzív 
befogadásra késztetik.)

A felmérés a BME építő
mérnöki karán zajlott, de egé
szen biztos, hogy nem sajátos 
építőmérnöki jelenségnek ál
lunk a kellős közepén. Az 
egyetemek többségén — Murai 
György emlékezetes Pártélet- 
beli cikke szerint is — az ok
tatók „feladatukat csak abban 
látják, hogy a kötelező tan
anyagot közvetítsék és számon 
kérjék. Egy ilyen elszegénye
dett kapcsolatrendszerben a 
hallgató nem képes rá, de nem 
is igénylik tőle, hogy szellemi 
társsá és alkotó részvevővé 
nőjön, fel.” Ez és. sok más ef
fajta káros jelenség „a szür
keséget emeli piedesztálra, a 
jóra, a többre törekvést feles
legesnek minősíti.”

Magunk is lépten nyomon 
tapasztaljuk a szellemi restsé
get és az önmagunkkal szem
beni igénytelenséget, tanulmá
nyaink, a kulturális élet, a 
szakma, az egymás iránti kö
zönyt. Nem véletlen, hogy a 
Klub Közlöny kétségbeesett 
cikksorozatot szentelt a magas 
színvonalú klub rendezvényei
— és sok más — iránt, főleg 
az elsősök által megnyilvánu
ló óriási érdektelenségnek-

Szerintem a közgázosok már 
a sajátosan többrétű felvételi
— és tantárgyrendszer miatt 
is nyitottabbak, fogékonyab
bak az átlag egyetemistáknál. 
Mégis, nagyszámú egyetemi is
merősöm körében végzett, nem 
egzakt magánfelmérésem ered
ménye is vigasztalan.

Nem akarok lebecsülni, ér
tékrendjében megsérteni sen
kit, de elgondolkoztató, hogy 
a vitára bocsátott Irányelvek, 
a cikkek és a KISZ-beli viták 
ellenére többeknek sejtelmük 
sem volt a pártkongresszus kö- 
zeledtéről, sokan évek múltán 
sem sejtik, hogy az egyetemen 
merre található a klub, a 
közönségszervezés. A szakikol
légiumokról, szakklubokról, 
TNGY-ről, AIESEC-ről nag- 
gyon kevesen tudnak. Még a 
Polvaxra járók átlagos tájé
kozottsága is elszomorító- Töb
ben. hosszú

évek óla nem olvasnak
szépirodalmat, életükben alig 
vetődtek színházba, koncertre, 
a kötelező szakirodalomnak 
terminológiáját se igen isme
rik.

Viszont többségük, a rafinált 
puskázás, nyalizás, stb. eszkö
zeitől sem visszariadva, neadj’ 
isten, a tananyagot többá-ke- 
vésbé bemagolva, gyakran jó 
jegyekkel éviekéi át a szubjek
tív elbírálástól olykor mentes 
vizsgákon. Sikk minél keve
sebb tudással minél jobb osz
tályzatot kiügyéskedni, bár so
kakat ez utóbbi sem érdekel- 
Sikk hemegy tantárgy óráit — 
leggyakrabban az orosz órát
— minél komolytalanabbá zül- 
leszteni. Vizsgák után illik 
gyorsan elfelejteni a tanulta
kat.

Az elszomorító tüneteket az 
okozók: a diákok és a tanárok 
csak közös erőfeszítésekkel — 
mindenekelőtt a baj felismeré
sével — gyógyíthatják. Az ol
vasók élénk fantáziájában bíz
va csak találomra villantok fel 
néhány ötletet.

A tanárok ne részesítek 
előnyben a szürke magoló- 
puskázó magatartást az esetleg 
szertelen, de ismeretekkel alá
támasztott önálló gondolkozás
sal szemben, sem a szeminá
riumokon, sem a vizsgákon. 
Értékelésük . kevésbé legyen

merev, mechanikus. Kínálja
nak sokkal
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a kiselőadások, a fakultatív, 
,de részletesen értékelt házi
dolgozatok és -feladatok, az 
alkotó viták, a friss, érdekes 
kutatások, eredmények, viták 
ismertetése előtérbe helyezé
sével és nem változatlan ok
tatás melletti fokozódó admi
nisztratív szigorral. Az önálló 
gondolkozást, érdeklődést, 
jegymegajánlással jutalmaz
hatnák.

A hallgatók olvasottabbja, 
tájékozottabb ja arisztokrati- 
kusságát sutba dobva segítse 
a nehezebben tájékozódókat, 
személyesen vagv más módo
kon felhívva figyelmüket a 
tartalmas folyóiratcikkekre, 
könyvekre, filmekre, rendez
vényekre, a tartalmas életre. 
Színesebb oktatás, közösségibb 
légkör mellett nyitottabban

néznénk az újra, a jóra. A ma 
nagyrészt csak érdekvédelmi 
feladatát ellátó KISZ keretei 
is — rugalmasabbá téve — al- 
kamasak lehetnek értékes kö
zösségi tartalom hordozására.

Az egyetemi sajtó, a klub, 
az agitáció és a propaganda 
ódzkodjon ai  ür^s sablonok
tól, hatalmas felelősségét át
érezve — a tömegkommuniká
ció bizonyos mulasztásait is 
pótolva — próbáljon színe
sebb, vonzóbb, hatékonyabb 
lenni' hogy szava többekhez 
eljusson. Ä mai állapotokban 
a legszebb elképzelés is csak 
feltűnő, szokatlan köntösben 
hódíthat.

Mindenki igényességére, kö
zös erőfeszítésekre van szük
ség ahhoz, hogy az egyetemi 
oktatás rangját és komolysá
gát megőrizzük, hogy az egye
temen végzettek szakmai és 
általános műveltsége a jelen
legi szintnél ne csússzon lej
jebb.

B. KISS TAMÄS
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Közgazdászból
orvostan
hallgató

Neve: Kovács Ákos. Életko
ra: 24 év. Végzettsége: ipar
szakos közgazdász. Jelenlegi 
foglalkozása: orvostanhallga
tó.

Ákossal még elsőben vol
tunk csoporttársak. Tudtam 
róla, hogy 1978-ban sikerrel 
védte meg közgazdász diplo
máját az ipar szakon, ezért ért 
a meglepetés erejével a  hír: 
volt csoporttársam a Semmel
weis Orvostudományi Egyetem 
általános karának elsőéves 
hallgatója. Kíváncsi voltam az 
eset előzményeire, okaira, 
ezért megkerestem Ákost: 
mondja el, mi késztette köz
gazdászból orvostanhallgatóvá 
való „átváltozásra”?

— A gimnázium elvégzése 
után nem volt szilárd elkép
zelésem a jövőt illetően. Bár 
gondolkoztam azon, hogy az 
orvosira megyek, mégis a köz
gáz mellett döntöttem. Hogy 
miért? Nos, úgy gondoltam, ez 
az egyetem számomra átfogó 
képet tud adni a világról, meg
felelő alapokat kapok, amit 
aztán elmélyítve, esetleg jó 
közgazdásszá válhatok. Ebben 
a reményemben nem is csa
latkoztam, azonban másodév
a l  egyre erősödött bennem a 
felismerés: az orvosi pálya az 
ami igazán vonz. Ekkor már 
nem lett volna értelme abba
hagyni tanulmányaimat a köz. 
gázon, egyrészt már benne vol
tam jócskáin az egyetemi élet
ben, arra is gondoltam, dip
lomával a kezember lesz vala
mi biztos pont az életemben, 
másrészt az sem teljesen kö

zömbös, hogy az egyetem 
olyan ismereteket adott, ami
nek a mostani tanulmányaim 
során is nagy hasznát veszem. 
Ez kissé paradoxnak tűnhet, 
hiszen a közgazdasági témakö
rök merőben különböznek az 
orvosin tanítottaktól, de még
is úgy érzem, hogy az a szem
lélet, amelyet a közgazdasági 
egyetem ad, hihetetlenül hasz
nos a különböző egyetemeken 
tanulók számára is. A gazda
sági, társadalmi ismeretekben 
jól eligazít, a mai világ prob
lémáinak megértésében rend
kívül sokait segít és erre egy 
orvosnak is nagy szüksége 
van. Az orvos ugyanis sző
kébb értelemben valóban 
„csak” gyógyít, tágabb érte
lemben azonban az emberek
kel mint társadalmi lényekkel 
van kapcsolatban és életüket 
is könnyebben megértheti ak
kor, ha a társadalmi viszo
nyokban is tájékozott.

— Honnan származik a 
gondolat, hogy az orvosi pá
lyára váltasz át, esetleg vala
melyik családtagtól kaptál erre 
kedvet?

— A családban nincs orvos, 
kétségtelen, hogy bizonyos 
külső ingerek kellenek egy 
ilyen választáshoz, hiszen elég 
speciális területről van szó. 
Sok orvos barátom van, akik
től nagyon sok ösztönzést kap
tam, és közöttük néhány 
rendkívüli egyéniséget' ismer
tem meg.

— Nálunk meglehetősen 
nehéz két egyetemet nappali 
szakon elvégezni. Neked még
is, hogy sikerült bejutni az or
vosira
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élek, albérletet nem kell fizet
nem, igyekszem szüleimnek 
havonta kb. ezer forintot ha
zaadni.

— Hogyan illeszkedtél be 
az új környezetbe, milyen be
nyomások értek?

— Meglehetősen zökkenő- 
mentesen illeszkedtem be. 
Egyrészt az egyetemi levegő 
nem volt idegen számomra, 
másrészt tudvalevőleg az or
vosin az elsőéves hallgatókát- 
lagéletkora magasabb, mint a 
megszokott, így nem lógtam 
ki a sorból.

— Milyen különbségeket, 
azonosságol<Mt látsz a két egye
tem diákélete között, milyen 
a tanár—diák viszony az or
vosin?

— Ügy tapasztalom, hogy a 
közgazdasági egyetem sokkal 
demokratikusabb. Sok példát 
említhettek, például a közgaz
dasági egyetemen az alapszer- 
vezeti KISZ-ti'tkárt a csoport 
választja, az orvosin erre a 
posztra központilag jelölnek ki 
valakit. Ez talán nem a leg
fontosabb, de például az már 
igen, hogy a közgazdászhall
gatók sokkal többet hallatják 
hangjukat, ha valami nem tet
szik nekii’k, akár tantárggyal, 
akár miás egyetemi dologgal 
kapcsolatban, úgy az újság ha
sábjain. mint a tanszéki kép
viseleti rendszeren keresztül. 
Azt nem tudom mennyire volt 
ez a forrna haltékony, minden
esetre a közgáz levegőjét de- 
mokratiíkusabbnak éreztem. A 
csoportok között egyébként hi
hetetlenül nagy különbségek 
vannak. Az én csoportomban 
lévő diákok meglehetősen kel
lemes emberek, nem jellemző 
rájuk az orvosi egyetemisták
ról sokszor hírlő nagyképű 
stílus. Ügy érzem, van mód 
arra, hogy jó csoport alakul
jon ki. Ami viszont a közgáz 
javára billenti a mérleg nyel
vét, az az, hogy ott sokkal 
színesebb volt a társadalmi 
élet, kitűnő klubprogramok, 
természetesség jellemezte _ a 
hangulatot. Az orvosin, mint
ha személytelenebbek lenné
nek a kapcsolatok. Persze 
nincs zsdbi, az emberek szét
szórva tanulnak különböző he
lyeken nincs klub, s ez sokat 
számít.

Ami a tanár-diák viszonyt 
illeti, eléggé vegyesek az ér
zelmeim. Egyrészt vannak 
olyan tantárgyak, amelyek 
sokkal kötetlenebb formákat 
tesznek lehetővé. Például egy 
gyakorlaton körülálljuk a ta
nárt, nincs meg az a megosz
lás, ami a katedra-pad stílust 
jellemzi. Az előadók felké
szültsége általában nagyon jó, 
kevesebb a félresikerült elő
adás, mint a közgázon, és a 
tekintélytisztelet is minden
képpen nagyobb.

_ Hogyan látod az orvo
sok társadalmi megbecsülését
napjainkban?

— Ezek hihetetlen nagy tár
sadalmi problémák. Az erköl
csi megbecsüléssel nincs is baj. 
A jó orvost tisztelet övezi a 
társadalomban, hiszen egy be
teg ember életében az orvos
nak kitüntetett szerep jut. 
Sokszor fetisizált a szerepe, 
szinte misztikus, ez bántó' is 
néha. A társadalmi megbe
csültség ugyanakkor elég fur
csa módon . alakul. Persze az 
erkölcsi és társadalmi megbe
csülést nem lehet teljesen el
választani egymástól. Sgy ku
tatóorvosnak sokszor kevesebb 
jut a társadalmi elismerésből, 
mint például egy körzeti or
vosnak. A társadalmi megbe
csülés ugyanakkor szoros kap
csolatban van az anyagiakkal 
is. És ez számomra egy teljesen 
érthetetlen probléma, aminek 
megoldása már évtizedek óta 
húzódik. Nemcsak arról van 
szó, hogy bizonyos orvosréte
gek hallatlanul magas jöve
delemhez jutnak, ami termé
szetesen jogos ellenérzéseket 
vált ki, hanem, hogy sok or
vos nem kapja meg a telje
sítménye után járó anyagi 
megbecsülést. Gondolok itt 
nemcsak a kezdő, hanem 
azokra a praktizáló orvosok
ra, akik nincsenek közvetlen 
kapcsolatban a beteggel, így 
semmilyen plusz jövedelem
hez nem jutnak. Azoknak az 
orvosoknak a viselkedése 
alapján alkotnak képet a be
tegek az orvostársadalomról, 
akikkel kapcsolatban állnak, 
és a kutatóorvosok eltűnnek a 
háttérben. Nem is beszélve ar
ról, hogy a kutatók alacsony 
fizetésért nagy teljesítményt 
nyújtanak, szemben a horribi
lis összegeket kereső egyes 
kórházi, vagy körzeti orvosok
kal. Ez az aránytalanság rend
kívül igazságtalan, nem Is hi
szem, hogy hamar megoldód
na. A világon pedig vannak 
nagyon jól bevált egészségügyi 
rendszerek, amelyeket nem 
lenne szégyen tanulmányozni. 
Véleményem szerint a 2500— 
3500 forintos orvosi fizetés ab
szurdum, hiszen például egy 
sebész nem mehet albérletbe, 
neki pihenésre van szüksége. 
Ha egy közgazdásznak remeg 
a toll a kezében, legfeljebb az
nap nem dolgozik. Egy sebész
nek viszont nem remeghet a 
kés a kezében, hiszen ember
élet van rábízva. A problé
mát ott látom, hogy nem sza
badna a társadalomra áthárí
tani az orvosi kezelés költ
ségeit hálapénz formájában. 
Ráadásul akkor jelentkeznek 
ezek a plusz kiadások mikor 
valaki beteg, és tegyük hozzá 
általában nem fiaital korában 
beteg az ember Nagyon szép 
az ingyenes orvosi kezelés el
mélete, de sajnos a gyakorlat 
nem ezt igazolja, ez nyílt titok.

— Az orvosi elvégzése után 
milyen elképzeléseid vannak, 
felhasználod-e a két diplomát, 
vagy orvosi pályára mész?

— Azt hiszem, mindenkép
pen orvos szeretnék lenni 
Hozzásegíteni az embereket a 
gyógyuláshoz, nem lehet min
dennapi érzés, amellett az a 
mély és közvetlen emberi kap
csolat is vonzó számomra, ami 
a beteg és orvosa között ki
alakul. Az előbbiekben emlí
tett szemléletmód fjedig, amit 
a közgázon kaptam, meggyő
ződésem szerint nagymérték
ben fog segíteni munkámban.

Sárdi Péter

„Ä  v izsgázó  m int gondolkodó 
em ber érdekel"

— A diploma megszerzése 
után engedélyt kellett kémem 
az Egészségügyi Minisztérium
tól, hogy felvételizhessek. Ezt 
az engedélyt egyébként csak 
egyszer adják ki. így ha nem 
sikerül a felvételim, nem ka
pok másodszor is lehetőséget. 
Hozzátartozik azonban a kép
hez, hogy én 1978-tól ’79. ja
nuár végéig dolgoztam az Or
szágos Piackutató Intézetben. 
Érdekes munkám volt, a mun
katársakkal is jól kijöttem, ez 
a munkakör azonban nem kö
tött le teljesen. ígg mikor 79 
januárjában kézhez kaptam az 
engedélyt — szüleim is csak 
ekkor értesültek a dologról 
—, befejeztem a munkát és a 
hátralévő négy hónapot tanu
lással töltöttem. Szorított az 
idő, s ezalatt a négy hónap 
alatt kellett átvennem a gim
náziumi fizika és biológia 
anyagot.

— Egy ilyen döntésnél fel
merül a kérdés: hogyan te
remted meg az anyagi alapot 
a továbbtanuláshoz?

— Nyelvórákat, teniszórá
kat adok, a nyári szünet
ben dolgozom, később ügye
letet is vállalhatok. Otthon

(Folytatás az 1. oldalról) 
adottaknak, annál kisebb hiá
nyosságoknak nem tulajdoní
tunk nagy jelentőséget az osz
tályzásban. A gyengébb vizs
gaeredmények — nem a mai 
napra gondolok — azonban 
azt bizonyítják, hogy a mód
szert a diákok még nem tud
ták elsajátítani. Ez bizonyos 
részben az előadások alacsony 
látogatottságára, az érdeklődés 
hiányára vezethető vissza.

— Esti tagozaton is tart elő
adásokat. Lát-e valami kü
lönbséget az estisek és a nappa
lisok érdeklődése, felkészült
sége között?

— Felkészültségbeli különb
ségről nem tudok véleményt 
mondani, mert az estiseket 
eddig nem én vizsgáztattam. 
A tárgy iránti érdeklődésben 
viszont igen nagy az eltérés, 
az estisek javára. Az előadá
sok látogatottsága 60—70 szá
zalékos, ami számomra telje
sen kielégítő. (

Néhányszor én is vizsgáz
tathatom az estis hallgatókat. 
Kíváncsian várom, milyen 
eredménye lesz közös mun
kánknak.

— ön szerint mik a vizsga
buktatói?

— Az előadásanyagok isme
retének hiányát lehet megem
líteni.

A vizsgán „büntetendőnek” 
tekintem, ha valaki lényeges 
szereplők nevét sem ismeri. 
Ez általában a rosszabb ta
nulókra jellemző, akiknek na
gyon kevés fogalmuk van az 
anyagról. Ennél bosszantóbb, 
ha valaki olyan kifejezést 
használ, amiről nem tudja, 
hogy mit jelent. Lehet, hogy 
szorgalmasan tanul az illető, 
csak a gondolkodásról feled
kezik meg.

Engem a diák, a vizsgázó 
mint ember, mint gondolkodó 
ember érdekel, akit nevelni, 
formálni 'lehet.

Escher Andrea



Újévi körkérdés

„Az 1980-as évet ünnepélyesen megnyitom.”
. . .  DR. SZUHAY MIKLÓS
oktatási rek torhely ettest,
hogy
— elmúlik-e a 80-as év is
tantervi reform nélkül?
— Az egyetemi tanács mun

katerve szerint nem tervezünk 
reformot 1980-ban, sőt, jelen
tősebb változások a jelenlegi 
elképzeléseink szerint a ké
sőbbi években sem várhatók. 
Ugyanakkor — miként az ed
dig is gyakorlat volt — a me
net közben szükséges korrek
ciók elől nem zárkózunk el.

Ennek megfelelően apróbb 
változtatások elképzelhetők
— összhangban a novemberi 
egyetemi tanács ülésén hozott 
döntésekkel — a szakszeminá
rium, alternatív blokk, diplo
mamunka, államvizsga kér
déskomplexumban. Például az 
alternatív blokkrendszer két
éves tapasztalatai alapján 
megfigyelhető, hogy bizonyos 
blokkok iránt az érdeklődés 
minimális. Ennek megfelelően 
vagy e blokkokkal kapcsolatos 
tájékoztatás hatékonyságát 
kell fokozni vagy a választás 
lehetőségét kell megszüntetni, 
azaz: ezeket a blokkokat'a jö
vőben nem fogjuk kínálni. Ez
zel fölösleges energialekötéstől 
kíméljük meg az érintett tan
széket, amellett érvényt szer
zünk a blokkrendszer rugal
masságának, hiszen az .annak 
idején indított 23 blokkot nyil
ván nem örökletes, érinthetet
len konstrukciónak szántuk. 
Maga a szám is változhat 
(mint ahogy ma már 30 fö
lött vagyunk), s persze a blok
kok öszetételében is elképzel
hető változás.

Módosul a termelési gyakor
latok rendszere is. Ez ügyben 
ugyan nem mi döntünk, ha
nem a felettes hatóságok, de 
nyilván a döntésnek közvetlen 
kihatása van a tanrendre is. 
Ugyancsak változik a kilenc 
féléves szakokon a szakszemi
náriumi rendszer, amelynek 
idejét e szakokon négyről há
rom félévre csökkentjük majd
— erre először az 1980—81-es 
tanévben kerül sor.

Továbbá: idén is megvizs
gáljuk egyes szakok képzési 
rendszerét — mindjárt január
ban a külgazdasági szak mun
káját fogjuk értékelni. Elkép
zelhető, hogy esetleg ennek 
nyomán, ha szükséges, előadó
dik bizonyos korrekció. így 
például nem fogadta egyértel
mű helyeslés, hogy a nemzet
közi kapcsolatok szakon a má
sodéven kiktatták a matema
tikaoktatást. Végül is a végző
sök itt is közgazdász diplomát 
kapnak és . korántsem biztos, 
hogy mindenki a diplomácia 
területén fog elhelyezkedni. 
Lehet tehát, hogy e kérdést is 
felülvizsgáljuk majd.

Összességében elmondható, 
hogy tantervi reformra nem. 
viszont a képzés korszerűsíté
séből adódó esetleges korrek
ciókra az idén is (akárcsak ed
dig és ezután is) számítani le
het . . .

. .. DR. DOBROVIT3 IVÁN
rekonstrukciós rekíszhe- 
lyetíest, hogy
— 1939-ban mi lesz a jel
lemzőbb a rekonstrukció
ra: az építés vagy a bon
tás?
— 1980 nagyon is az építés 

időszaka lesz! Soroljam? 80- 
ban a tervek szerint be keil 
fejeződnie a Ráday utcai kol
légium építésének. 80-ban el 
kell kezdeni a Zsil utcai új 
könyvtár építését. Elmond
hatjuk, hogy a rekonstruk
ciókkal ‘ kapcsolatos építés 
igazán 80-ban kezdődik. Pél
dául 80-ban indul a kazán 
építése is, ami az épület sar
kában lesz.

Lesz persze bontás is . ..  
Végre kell hajtani újra a ko
pogtatást, és a vakolatverést, 
hát ha valahol ismét meglazult 
Sajnos ezt ma még nem lehet 
tudni biztosan, de ha lesz ka
pacitás és megvalósítható, jó 
lenne megcsinálni a „végleges” 
és teljes leverést, mindazokon 
a helyeken, amelyek átépítés
re kerülnek. Ez persze függ az 
épület tervezési menetétől, 
függ a kapacitástól — ha nem 
jön össze, marad a kopogtatás. 
Ez — megmondhatom előre — 
kellemetlen lesz. És reméljük
nagyon reméljük, hogy a

téssel eközben nagyobb gond 
lesz. . .

DIt WALLESHAUSEN 
GYULA könyvtárigazgatót, 
hegy
— igaz-e a hír, hegy a fo
lyóirattárat nyugati szex- 
magazinskkal kívánjuk . 
kibővíteni?
— .Előttünk az olvasó kí

vánsága szénit! De ahhoz, hogy 
e kívánságot teljesíthessük, 
nekünk is van három kívánsá
gunk! Először is pénz, másod
szor pénz, harmadszor pénz. .!

Azért minden pesszimista 
hangulat ellenére mi optimis
ták vagyunk, mert tudjuk azt, 
hogy a közgazdasági informá
ciók ügyének a megoldása a 
népgazdaság bajainak orvoslá
sához kulcskérdés. Éppen ezért

hogy tavasszal az alapkő ün
nepélyes elhelyezése is meg
történhet.

. . .  JOBBÁGY GYULA 
klubvezetőt, hogy
— hány fesztivált tartunk 
1989-ban?
— Mielőtt még a kérdés 

megválaszolását igazából meg
kerülném, szeretném megra
gadni az alkalmat, hogy né
hány szóban értékeljem az el
múlt évet. Az egyetemi köz- 
művelődési munka mennyisé
gi és minőségi . mutatói — 
szemben az ország gazdaságá
nak és az egyetem állagának 
mutatóival — töretlen fejlő
désről tanúskodnak és a ter
veknek megfelelően alkultak. 
Az enyhülés folyamata — a 
nemzetközi helyzet ellenére.

Fotó: Fáth

Melyik a legkedvesebb fantasztikus könyve?
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reménykedünk , abban, hogy 
magasabb szinteken is megér
tik, hogy a könyvtár — ha 
nem gyarapodik — holt anyag
gá vállhat, és nincsen lehető
ség árra, hogy áz információ
kulcs szerepét eljátssza. Hi
szen ekkor az egyetemi okta
tás, illetve a vizsgára felké
szülés lehetetlenné válik,, és ez 
tükröződni fog a vizsgaerdmé- 
nyekben is. Márpedig sajnos, a 
tendencia pillanatnyilag erre 
vezet. Ha nem tudjuk besze
rezni a szükséges folyóirato
kat, nem tudjuk biztosítani á 
kellő példányszámot a szüksé
ges irodalomból, ez.mind ok
tatói, mind hallgatói oldalon 
színvonaleséshez vezethet.

Biztató jelnek tűnik viszont, 
hogy a könyvtár új épületének 
tervezése az eredeti határidők

Izsák Jenő rajza

Az idei

fű- szerint folyik, és úgy tűnik,

programok 
ta k . . .
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Az idén „dűlőre” visszük a rekonstrukció ügyét!. . . Fotó: Fáth

ahol az arany csábító illata 
mellett lassan a lőporszag is 
átiratévá válik — egyetemün
kön nem állt meg és minden 
jel ara mutat, hogy nemcsak 
az általános és teljes leszere
lés, de a baráti együttműkö
dés is megvalósulhat a. gaz
dasági igazgatósággal.

A címben feltett kissé cini
kus kérdést nyilván nem min
denki érti pontosan (lehet, 
hogy én sem), ha mégis, akkor 
körülbelül azt jelenti, mint
ha mi, olvasók kérdeznénk 
szeretett „világlapunkétól, 
hogy hozzávetőlegesen hány 
„pluralizmus” vitát terveznek 
ebben az évben. A hasonlat 
igazát könnyű belátni, hiszen 
a Közgazdász bátor kezdemé
nyezése jelentős mértékben 
emelte a lap színvonalát, és 
egyesek vércukorszintjét csak
úgy, mint ahogy a  folk-, jazz-, 
rockfesztivál is a Közgáz Klub 
munkájának elismerését hozta 
és egyben felborzolta néhány 
hatóság, intézmény és személy 
idegrendszerét, ugyanakkor az 
is látható, hogy az objektív 
erőviszonyok, körülmények 
miatt az 1980-as évben — ha 
nem is egészen, de részben — 
le kell. mondanunk bizonyos 
fesztiválokról és a pluralizmus 
bizonyos értelmezéséről. Re
mélem, hogy ez a kis opportu
nizmus nem csökkenti sem a 
.Közgazdász, sem a  klub mun
katársainak alkotókedvét.

Terveink szerint a folkfesz- 
tiválra idén is a Fonográfot 
hívjuk meg (és nem a Beatri- 
cét), viszont a  Beatricét szíve
sen látjuk a rockfesztiválon,

Idén is találkozunk!.,. Fotó: Horváth Ferenc
amit az egyetemnél „kopásál- 
ióbb” épületben minden való
színűség szerint egy budaörsi 
repülőhangárban rendezünk 
majd. Remélem, sem a Köz
gáz Klub, sem az egyetem ve
zetése' nem tud majd ellenáll
ni a világ leghíresebb jazz- 
zanészei által küldendő petí
cióknak és lehetővé válik leg- 
hő'bb vágyuk: a Közgáz jazz- 
napokon való fellépés is. Va
lószínűleg rendezünk egy pan
tomim- és egy szatírafesztiváit 
is.

...HŐGYE MIHÁLYT, a 
Kinizsi utcai Varga Jenő 
kollégium igazgatóját, 
hogy
— a VI. ötéves terv meg- 
cldja-e majd a Kinizsi 
krónikus tv-gondját?
— Nem is kell addig várni! 

Van már tv-nk, be is állítot
tuk, sőt működött is, olyannyi
ra, hogy éppen most vittük el 
— javítani. ..

Egyébként nemcsak tévénk 
van már! A nyári hasznosítá
si pénzből már eddig is sok 
mindent vásároltunk, és to
vábbi terveink is vannak. Sze
retnénk a kulturális helyisé
gek bútorzatát klubszerűvé 
tenni, berendezni a büfé mel
letti játéktermet — már vár
juk a megrendelt biliárdasz
talt . . .  Idővel ismét felújítjuk 
a folyóirat-olvasót és jó lenne 
újra megnyitni a kollégiumi 
könyvtárat. Tervezzük a stú
dió komplett felújítását — 
most vettünk lemezjátszót —, 
de akarunk venni varrógépet 
is, új függönyöket és így to
vább.

Számítunk viszont egy kicsit 
több alkotói aktivitásra! Az a 
közismert gond, hogy a kol
légiumot az utóbbi években in
kább csak szálláshelynek hasz
nálják a hallgatók és túl so
kat nem törődnek vele, to
vább él. Jól jellemzi ezt, egyik 
fájó gondunk, a szakmai élet 
hiánya.

Ennek kapcsán nagy remé
nyeket fűzünk a Ráday utcai 
kollégiumhoz, ami talán már 
szeptemberben működőképes 
lesz. Sok mindent megoldana 
ez, a létszámgondokat, a zsú
foltságot a másodévesek kol
légiumában és esetleg módo
síthatnánk az elhelyezési kon
cepciót is. Talán megvalósít
ható lenne a hallgatók karok 
szerinti elhelyezése — ha egy 
diák elsőtől, vagy másodiktól 
ugyanazon a helyen .lakhat az 
egyetem végéig, ez lényegesén 
jobb megoldásnak tűnik, mint 
a mostani „vetésforgó” . . .

Visszatérve a Kinizsire: idén 
is várható, hogy a már hagyo
mányos tavaszi Kinizsi-ren
dezvények most is a szokásos 
jó hangulatban telnek el — 
mi igyekszünk majd jó házi
gazdák lenni.

...ÄDÄM LÁSZLÓT, az 
egyetemi KISZ-bizottság 
titkárát, hogy. . .
— Az idén mivel kíván
juk fokozni a KISZ nép
szerűségét?

— A válasz a motor és a
gőz dialektikus viszonyában 
rejlik. Mert ugye, ha hideg, 
vagy csak éppen langyos a 
gőz, akkor az nem is gőz, 
csak víz, langyos víz. Ha a 
vizet a motorba öntjük az 
rozsdás lesz. A víz 100 celzius 
fokon gőzzé válik. Kis gőz kis 
teljesítmény, nagyobb gőz na
gyobb teljesítmény. A gőznyo
más határa a motorház anya
ga által meghatározott. Van 
olyan motor, amely szilárd
sági tulajdonságai a gőz nyo
mását szélesebb intervallum
ban is elbírja. Ezt nevezik to
leráns motornak. Ennek az is 
sajátja, hogy a nyomás növe
kedéséből származó belső 
energiát jó hatásfokkal tudja 
átalakítani mozgási energiá
vá. így jól jár a gőz, mert 
hasznos munkát végez, és jól 
jár a motor, mert magasabb 
fordulatot vesz fel, gyorsab
ban halad előre. A gőz nyo
mását egy barométer jelzi, 
adagolását, útjának irányát, a 
kezelő tudatosan irányítja. A 
kezelőnek bíznia kell a gőz
ben, de ismernie kell annak 
fizikai és mechanikai tulaj
donságait. A gőz ismert tör
vények alapján működik. Jó 
irányba kell terelni — a mo
torba jusson és ne a szelepbe. 
— Persze fontos az is,' hogy 
a vízből mennyi idő múlva 
lesz gőz. Ez függ a felmelegí
tendő víz térfogatától is. Meg- • 
gondolandó az is, hogy nem 
lenne-e elég kevesebb víz is 
a szükséges gőzhöz. Megaztán 
a vízben van vízkő is, ami 
nem oldódik, s így kavics 
juthat a gépezetbe. A motor
nak több fajtája van. Van 
2,4 .. .n hengeres. Ez utóbbi a 
kedvezőbb, hiszen a homogén 
gőz egyes molekulái más és 
más dugattyú iránt tanúsíta
nak nagyobb szimpátiát. Min
den molekula keresi a maga 
felületét. A jó konstruktőr 
olyan motort épít, ahol min
den molekula megtalálja a 
maga dugattyúját. Végül fon
tos, hogy az egyes dugattyúk 
nyomása Jól eredő energiákat 
közös tengelyre vigyük át. 
Még csak annyit, minden mo
lekulának tudnia kell a helyes 
arányt: mennyi gőzt enged a 
saját motorjára, és mennyit a 
dudájára.
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